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WITH Penang’s tourism riding 
the crest of a wave and more 
international flights coming to 

the state, two additions to the state’s 
skyline are poised to offer travellers a 
unique and vibrant hospitality experi-
ence upon their completion.

The two new projects are the five-star 
boutique hotel, JdV by Hyatt, and four-
star Galaxy Minyoun Penang The Light 
City Hotel 

Both hotels will be integral parts of The 
Light City’s 34-storey mixed-use develop-
ment, which also includes office spaces 
and a variety of shared amenities, like 
meeting and event venues, restaurants 
and leisure facilities.

JdV by Hyatt will span six floors, 
featuring 156 rooms, while the Galaxy 
Minyoun Penang will occupy nine floors, 
with 303 rooms.

According to IJM Corporation Berhad 
managing director and Group chief ex-
ecutive officer Lee Chun Fai, JdV by Hyatt 
marks its debut in both Penang and Ma-
laysia, while Galaxy Minyoun Penang The 
Light City Hotel ventures into Southeast 
Asia for the first time.

“We are thrilled to welcome these two 
world-class hotels to The Light City.

“These hotels will enhance our hos-
pitality offerings and further establish 

Penang as a premier destination for 
both business and leisure travellers,” 
Lee said during the signing ceremony 
between IJM Perennial Development and 
its strategic partners recently.

IJM Perennial Development, a joint-
venture (JV) between IJM Corporation 
Berhad (IJM) and Perennial Holdings Pri-
vate Limited (Perennial Holdings), is set 
to elevate its flagship mixed-use develop-
ment through a series of transformative 
collaborations, bringing integrated infra-
structure and world-class hospitality to 
this landmark project.

Three agreements were signed with 
renowned industry players: a tripartite 
Memorandum of Understanding (MoU) 
for 5G-ready infrastructure, a hotel fran-
chise agreement and a hotel manage-
ment agreement.

The MoU sees IJM Perennial Develop-
ment partnering with leading telecommu-
nications providers, Maxis Broadband 
Sdn Bhd and GlobalComm Telecommu-
nications Sdn Bhd, to introduce cutting-
edge connectivity and smart city technol-
ogy, transforming The Light City into a 
future-ready community.

Additionally, IJM Perennial Develop-
ment secured a hotel franchise agree-
ment with Hyatt International – Asia Pa-
cific to introduce the JdV by Hyatt brand 
to The Light City.

Lastly, a hotel management agree-
ment with Galaxy Minyoun Hotel will 

bring this reputable Chinese hotel brand 
to The Light City.

Chief Minister Chow Kon Yeow ex-
pressed his enthusiasm for this signifi-
cant milestone.

“This achievement aligns seamlessly 
with our Penang2030 vision, a goal that 
cannot be realised in isolation.

“Attaining this ambitious vision re-
quires a collaborative, whole-of-nation 
approach, engaging federal and state 
agencies, private enterprises and the 
broader community.

“I am delighted that today’s signing 
exemplifies the power of private-pub-
lic sector collaboration in pursuing a 
shared vision.

“We also warmly welcome JdV by Hy-
att to Penang. We hope this is just the 
beginning, with more such esteemed 
brands to follow, further enhancing our 
hospitality landscape.

“The role of Galaxy Minyoun in main-
taining exceptional hotel services will be 
key to this elevation,” Chow said.

Also present at the signing ceremo-
ny were state Tourism and Creative 
Economy Committee chairman Wong 
Hon Wai, Seri Delima assemblyman 
Connie Tan, IJM Land Berhad chief ex-
ecutive officer Datuk Wong Tuck Wai, 
IJM Perennial Development director 
Datuk Tony Ling, Perennial Holdings 
Private Limited chief operating officer 
Dawn Tan, Maxis chief executive offi-
cer Goh Seow Eng, and Minyoun Hos-
pitality chairman Zhang Jianming.

Others present included Hyatt Asia-
Pacific development and owner relations 
vice-president Sarah Leow, GlobalComm 
Telecommunications managing direc-
tor Stuart Kang and Minyoun Hospital-
ity business development and strategic 
partnership director Veronica Qian.

Lighting 
upPenang’s skyline

Lee showing Chow (wearing 
a black coat) the artists’ 
impressions of The Light City 
project. With them is Wong (left).

Artist’s impression of 
The Light City project.
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WELL-KNOWN cruise line Ocea-
nia Cruises recently announced 
that it has selected Penang as 
one of its ports of call on its 
2025 voyage through Asia.

This marks a significant mile-
stone for the state’s tourism 
sector.

State Tourism and Creative 
Economy Committee chair-
man Wong Hon Wai said the 
announcement enhances Pen-
ang's growing prominence as a 
global cruise destination.

“Our Swettenham Pier Cruise 
Terminal (SPCT) has played a 
pivotal role in supporting the 
growth of cruise tourism in Pen-
ang.

“In 2023 alone, SPCT wel-
comed a total of 573,178 in-
ternational transit passengers, 
along with 175,532 local pas-
sengers.

“These impressive numbers 
reflect the terminal's capacity to 
handle large volumes of visitors 
efficiently, further establishing 
Penang as a key maritime hub 
in the region.

“The recent upgrades to our 
terminal facilities, including the 
extension of our berths and 
the enhancement of passen-
ger amenities, have positioned 
SPCT as one of the leading 
cruise terminals in the region,” 
Wong said during the Oceania 
Cruises launch recently.

Wong said the collaboration 
with Oceania Cruises is expect-
ed to stimulate local business-
es, create jobs and promote 
broader economic development 
across various sectors.

“The partnership with Ocea-
nia Cruises is anticipated to 
attract additional investments 

and position Penang as a po-
tential home port in the future,” 
he added.

The Regatta cruise liner (pix) 
will carry up to 670 guests to 
various iconic destinations, in-
cluding Singapore, Hong Kong, 
Tokyo, Shanghai and Penang.

Meanwhile, other cruise lin-
ers set to call to Penang are 
Riviera (1,250 passengers), 
Insignia (670 passengers) and 
Nautical (670 passengers).

Oceania Cruises, which is 
based in Miami, Florida, has 
partnered with Xpedition Travel 
to bring more passengers to 
the region and boost tourism.
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IT’S all systems go as the 
first factory on Silicon Is-
land will be constructed 

in 2026 and operational in 
2027.

Zairil Khir Johari, state execu-
tive councillor for Infrastructure, 
Transport and Digital, said the 
Penang government anticipates 
this according to the current 
timeline.

Silicon Island, formerly known 
as the Penang South Island, is 
currently being reclaimed off the 
south end of Penang Island.

It will consist of 2,300 acres 
of reclaimed land.

The entire reclamation pro-
cess is expected to be fully com-
pleted by 2032, with the full de-
velopment spanning 25 years.

Zairil said 40 acres of land 
have been reclaimed since the 
reclamation work began in Sep-
tember last year.

“We hope to reclaim 1,000 
acres of land by the end of next 
year. We foresee the first fac-
tory will start construction in 
2026 and will start operation in 
2027. Very soon, we will be able 
to ground break the first building 
on Silicon Island, which will mark 
a great milestone for Penang,” 
Zairil said during his speech at 
the Geotechnical Engineering 
Seminar 2024 recently.

“Silicon Island represents 
the future of Penang, much like 
Bayan Lepas was in the 70s 

when it was transformed from a 
swampy agricultural backwater 
into a premier industrial zone in 
Malaysia.”

“As Penang is a premier des-
tination for manufacturing, we 
aim to attract quality investors 
for them to expand their opera-
tions, further their research and 
development, and engage in in-
tegrated circuit (IC) designs and 
other advanced activities. We 
also hope to attract some blue-
chip and catalytic investors.”

He added that today, Pen-
ang continues to contribute 
about one-third of Malaysia’s 
exports despite being the 
country’s second smallest 
state.

In addition to the manufac-
turing sector, Zairil said the 
tourism sector has also played 
a pivotal role, citing that the 
number of Penang Hill arrivals 
was higher than in 2019, the 
peak year for Penang before 
the Covid-19 pandemic.

Zairil also mentioned the im-
portance of the upcoming Light 
Rail Transport (LRT) project 

that will improve the state’s 
public transport system.

“If everything goes accord-
ing to plan, construction will 
be completed in 2029. After a 
year of testing, we should be 
able to launch the operation of 
the Mutiara Line in 2030. This 
will hopefully reduce the pres-
sure on our roads,” he said.

Zairil also provided an up-
date on the Penang Hill Ca-
ble Car Project, which was 

launched by Prime Minister 
Datuk Seri Anwar Ibrahim in 
August, noting that it will take 
less than two years to com-
plete.

Regarding the Penang In-
ternational Airport, he said 
the first phase of expansion 
will involve ancillary buildings 
making way for the terminal’s 
expansion. It is expected to be 
completed by 2027.

Zairil further reported that 
the Air Itam-Tun Dr Lim Chong 
Ee bypass project is over 50% 
complete.

“As we advance these devel-
opments, we are committed to 
ensuring sustainability, safety, 
and adherence to the highest 
standards of geotechnical en-

gineering remains paramount. 
The Penang Safety Guideline 
for Hill Site Development, 2nd 
Edition 2020, exemplifies our 
dedication to these principles.

“These initiatives are de-
signed to ensure that Penang 
remains an inclusive, safe, re-
silient, and sustainable place 
for all," Zairil said.

Also present were Penang 
Island City Council mayor Da-
tuk A. Rajendran, Institution 
of Engineers Malaysia (IEM) 
Penang branch chairman Chan 
Wah Cheong, organising chair-
person Heng Lee Sun, Geo-
technical Engineering Lead 
Datuk Yau Ann Nian, adviser 
Datuk Seri Lim Kok Khong and 
secretary Lim Sheau Rou.

Silicon Island's first 
factory in 2027

Penang port of call for Oceania Cruises in 2025

THE Cecil Street Market and 
Hawker Centre is now equipped 
with a recycling station, an ini-
tiative by the Penang Island City 
Council (MBPP).

MBPP mayor Datuk A. Rajen-
dran said the station is divided 
into four sections to accommo-
date different types of waste: 
plastic, electronic waste, paper 
and metal.

“The objective of this re-
cycling station is to educate 
people about the importance 
of waste segregation.

“We can observe nowadays 
that various types of waste are 
being discarded in regular trash 
cans and on the roadside.

“Thus, with this recycling sta-

tion, we hope to guide the pub-
lic on how to dispose of their 
unwanted waste correctly,” Ra-
jendran said in his speech dur-
ing the launch recently.

Pengkalan Kota assembly-
man Wong Yuee Harng, who 
officiated the event, urged all 
the hawkers and residents 
nearby to make full use of the 
new facility, emphasising the 
importance of community par-
ticipation in environmental pro-
tection.

“Environmental protection is 
an urgent matter that requires 
everyone’s participation. I hope 
together we can take action 
and contribute to safeguarding 
our home,” said Wong.

New recycling station at Cecil 
Street Market 

Zairil greeting one of the 
participants as he arrives to 
officiate the Geotechnical 
Engineering Seminar 2024. 
On his right is Rajendran.
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TO mark the five-decade-long friend-
ship between George Town and 
Adelaide, the Penang Island City 

Council (MBPP), through the Penang 
Nature-Based Climate Adaptation Pro-
gramme (PNBCAP), unveiled a pocket 
park called Union Square in George 
Town, recently.

PNBCAP, funded by the World Adap-
tation Fund through the United Nations, 
is a comprehensive and collaborative 
effort aimed at addressing both envi-
ronmental and social dimensions of 
climate change in Penang’s urban land-
scape. 

MBPP mayor Datuk A. Rajendran said 
during his visit to Adelaide for the 50th-
anniversary celebrations last Decem-
ber, he had discussed with Adelaide’s 
Lord Mayor Dr Jane Lomax-Smith about 
establishing a park in Penang.

“In the inner-city areas, especially at 
the core zone of George Town Unesco 
World Heritage Site, back lanes and 
pocket parks are often part of urban re-
generation efforts by transforming unde-
rutilised or blighted spaces into vibrant 
community assets.

“Besides, in conjunction with the 50th 
anniversary of George Town-Adelaide 
sister-city celebration, this back lane 

and pocket park is now named Union 
Square due to the two cities having simi-
lar historical backgrounds.

“George Town was founded in 1786 
by Captain Francis Light, and 50 years 

later, Adelaide was founded by his son, 
Colonel William Light,” Rajendran said 
in his speech during the Union Square 
pocket park inauguration recently.

Meanwhile, Lomax-Smith said the 

George Town–Adelaide relationship was 
more than just celebrating five decades 
of relationship.

“Our relationship is almost inevitable 
because we are linked by a history of 
colonisation and a dynasty of founders, 
underlying commercial gain, and shared 
aspirations and common goals,” she 
said in her speech.

Before heading to Esplanade for the 
tree planting ceremony, Rajendran and 
Lomax-Smith planted a time capsule at 
Union Square, which will be opened dur-
ing the 60th anniversary celebrations of 
the George Town – Adelaide sister-city 
relationship on Dec 8, 2033. 

Also present were state Infrastruc-
ture, Transport and Digital Committee 
chairman Zairil Khir Johari, state Hous-
ing and Environment Committee chair-
man Datuk Seri Sundarajoo Somu, 
Chief Minister Incorporated (CMI) gen-
eral manager Datin S. Bharathi, PNBCAP 
(UN-Habitat Penang) project manager Dr 
Kwan Soo Chen and Think City manag-
ing director Hamdan Abdul Majeed.

Pocket park marks 
sister-city golden jubilee 

Rajendran (second from right) and Lomax-Smith (second from left) planting the time 
capsule at Union Square. With them are Sundarajoo (left) and Zairil. 
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THE theme, “Living the 
Journey”, was truly fitting 
for the inaugural Malay-

sian Breast Cancer Summit 
(MBCS) 2024, which recently 
brought together over 300 par-
ticipants from across Malaysia, 
including breast cancer patients 
and survivors, for a two-day pro-
gramme.

Tan Lean Kee, wife of Chief 
Minister Chow Kon Yeow, was 
the guest of honour at the open-
ing of the event organised by 
TalkHealthAsia.com, a health 
literacy platform.

Tan expressed her gratitude 
to TalkHealthAsia chief execu-
tive officer Lim Po Lin and her 
team for organising such a valu-
able event for the breast cancer 
community.

She noted that the event, fa-
cilitated by Malaysia’s reputable 
breast cancer surgeons like Prof 
Emeritus Datuk Dr Yip Cheng 
Har, Dr Kiley Loh, Dr Mastura Md 
Yusof and others, is meaningful 
for patients and caregivers.

Reflecting on the programme 
and pitstop educational booths, 
Tan observed that TalkHealthA-
sia, the MBCS Summit Medical 
Committee and their industry 
collaborators were committed to 
realising the summit’s vision of 
fostering a brighter and better-in-
formed breast health landscape 
in Malaysia.

“To all participants, you are 
true warriors. I hope you will 
share the insights you learn 
here with others not here so 
that, together, we can make a 
difference and improve breast 
health in our country.

“There is life beyond cancer. 
I wish each of you strength and 
courage in living the journey. 
You are not alone. Connect and 
uplift one another. And lean on 
God for His strength to see you 
through this journey with sup-
port from loved ones, friends 
and the health community,” Tan 
said in her speech.

Earlier, Lim thanked Tan for 
gracing the event even in a 
wheelchair due to a recent leg 
injury sustained from a fall. 

She praised Tan for her deter-
mination to attend the opening 
ceremony despite her difficulty 
in walking, which inspired the at-
tendees and perfectly encapsu-
lated the theme of the summit 
step by step.

Lim hoped the summit would 
provide life-changing insights for 
attendees, with a positive ripple 
effect on the lives of families, 
friends and community.

Yip highlighted the impor-
tance of reliable information for 

those affected by breast cancer.
“Nowadays, women with 

breast cancer go online to find 
answers to their questions, and 
more often than not, they are 
given misleading information 
from dubious websites.

“This summit offers reliable, 
evidence-based, and up-to-date 
information about treatment 
and what they can do to reduce 
the risk of recurrence and live 

well after breast cancer.
“I’ve had patients who asked 

Dr Google. But Dr Google is not 
always right. You need the truth, 
which is proven by evidence-
based medicine, proven by 
research, not myths. Unfortu-
nately, misinformation is very 
common in cancer, especially in 
multiracial and multicultural Ma-
laysia,” she added.

Loh, who is also the organis-

ing chairman, said the summit 
featured 20 educational ses-
sions to help patients, survi-
vors and caregivers navigate 
the breast cancer journey from 
diagnosis to treatments and be-
yond.

Other renowned breast spe-
cialist speakers included Dr Do-
ris Chow Sze Ying, Dr Mastura 
Md Yusof, Dr Teoh Mei Shi, Dr 
Nur Fadhlina Abdul Satar, Dr 

Vaishnavi Jeyasingam and Dr 
Yap Beng Khiong.

Also present were Dr Mary 
Quah, chief executive officer of 
LohGuanLye Specialists Centre, 
and patient advocacy groups 
like the Breast Cancer Welfare 
Association (BCWA) and their 
patron Puan Sri Akmal Abdul 
Salam, Pink Penang, Pink Unity 
and Majlis Kanser Nasional 
(MAKNA).

Building better breast 
health landscape

THE phrase “starting from 
young” has turned out to be 
true for parents saving for 
their children’s educational 
future.

The recently launched Anak 
Emas Programme, a collabor-
ative effort between the Pen-
ang government and the Na-
tional Higher Education Fund 
Corporation (PTPTN), is giving 
parents, especially mothers, 
the opportunity to contribute 
to their children’s educational 
savings from birth.

When the programme first 
started in June 2011, its mod-
el functioned as a one-off fi-
nancial incentive of RM200 for 
children under the age of two.

Now, through PTPTN’s Na-
tional Education Savings 
Scheme (Simpan SSPN Prime), 
parents can open a Simpan 
SSPN Prime account with 
RM100, or add more to the 
account while another RM100 

is deposited into the bank ac-
count of eligible applicants.

Siti Hajar Azudin, 28, a busi-
nesswoman, learned about 
the programme from her fam-
ily members and praised the 
state government for enhanc-
ing the initiative.

“My son, Edith Hassan 
Mikhail Muhammad Hafiz, is 
now one year old, and I am so 
happy that I can start saving 
for his education from a very 
young age.

“Many benefits are being 
offered in this programme, 
and this is a golden opportu-
nity for parents to start now 
rather than later,” Siti Hajar 
said during the launch of the 
programme at Mydin Bukit 
Mertajam.

Another parent, B. Keshni 
Devi, 29, a service adviser, 
has already envisioned the 
amount of money that she 
could save by the time her 

Delight over enhanced Anak Emas programme 

Tan (centre), flanked by 
Akmal (on her left) and Quah 
(on her right), Yip (sixth 
from right), other organising 
committee members and 
key speakers at the opening 
of the inaugural Malaysian 
Breast Cancer Summit 
(MBCS) 2024.

son, Kavvenessh Aravinder-
krishnan, reaches 19.

“My son is 15 months old, 
and by the time he is 19, 
there will be a lot of money, 
which can be used to aid his 

higher education fees.
“This way, parents need 

not worry about applying for 
education loans or facing the 
challenges of securing schol-
arship,” she said.

(From left) Keshni Devi and son Kavvenessh, Siti Hajar and son 
Edith Hassan Mikhail and Ng Yih Meei and her son Henry Yew at  
the programme launch. 
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SINCE it was set up in 2020, 
Kairos Agriculture, through its 
vanilla smart farm, has been 
producing various vanilla-based 
products.

Located in Penanti, Se-
berang Perai, Kairos Agricul-
ture is celebrated as the coun-
try’s first vanilla smart farm. 

The farm sits on a six-acre 
plot in the Permatang Pauh 
Agro-Park and Integrated Eco-
Farm.

Kairos Agriculture is fully 
owned by Jubli Rebak Baru 
Sdn Bhd. 

The smart farm has adopted 
a range of advanced technolo-
gies, including Big Data, arti-
ficial intelligence (AI) and the 
Internet of Things to optimise 
cultivation.

These innovations have al-
lowed the farm to significantly 
reduce the growth period of va-
nilla plants from the usual four 
to five years to just two and a 
half years.

Kairos Agriculture chief oper-
ating officer Joseph Chan said 
vanilla is one of the most popu-

lar and expensive flavours.
“Each kilogram of vanilla can 

easily cost between RM800 
and RM1,200. We collaborate 
with local companies to pro-
mote and sell our products.

“Vanilla’s versatility is evi-
dent in its widespread use as 
a flavouring in food and bever-
ages, from ice cream to coffee, 
and in various cooking and bak-
ing applications.

“Realising this, we have 
used the vanilla extracts to pro-
duce various products such as 
coffee, ice cream, massage oil, 
sweetener, mosquito repellent, 
powder, hand sanitiser, per-
fume essential oil and others.

“So far, these vanilla-based 
products have received an en-
couraging response from the 
public,” Chan told Buletin Mu-
tiara during an interview at the 
farm recently.

Chan said the farm’s con-
trolled environment – regulating 
humidity, temperature and light 
intensity within the greenhouse 
– has been key to successfully 
growing healthy vanilla plants 

and maximising yield.
Although the farm’s first har-

vest last year was modest, Kai-
ros Agriculture is looking at a 
full harvest of up to 3.5 tonnes 
at the end of 2027, as the va-
nilla plants mature in phases.

The farm Chan said, has also 
become a popular destination 
for agricultural enthusiasts and 
vanilla connoisseurs.

Visitors can sample various 
vanilla-flavoured products at 
the on-site cafe, take agricul-
tural tours to learn more about 
the farm’s practices and pur-
chase vanilla merchandise 
and products.

Looking ahead, Chan shared 
plans to open a vanilla-
themed ice cream shop on 
Penang island by the end of 

the year, offering a unique 
taste experience.

The company also aims 
to expand its farming opera-
tions to Kuala Lumpur and 
Selangor through collabora-
tion with Malaysian Agricul-
ture Research and Develop-
ment Institute (Mardi) Corp 
at the Malaysia Agro Exposi-
tion Park (Maeps).

Pioneering vanilla 
smart farming

Story by Riadz Akmal
Pix by Darwina Mohd Daud

DATUK Baderul Amin Abdul 
Hamid aims to continue 
the legacy of delivering 

excellent services to Seberang 
Perai residents.

Baderul Amin, 58, replaced 
Datuk Azhar Arshad as Se-
berang Perai City Council (MB-
SP) mayor recently.

Azhar has been promoted 
to the position of Melaka State 
Secretary effective June 24.

Born on April 27, 
1966, in Parit Bun-
tar, Perak, Baderul 
Amin started his 
s e r v i c e 
w i t h 
M B S P 
(formerly 
known as 
Seberang 
Prai Mu-
nicipal 
Coun-

cil) in 1991 as an engineer 
until he was promoted to chief 
engineer. In April 2022, he was 
appointed as MBSP secretary 
before being named mayor.

“Since my background is in 
engineering, I like to solve prob-

lems by going to the 
ground, or as we 
call in MBSP, ‘man-

agement by work-
ing around’.

“With this ap-
proach, I can bet-
ter analyse the 

problem 
a n d 
f ind 
t h e 

best solution. I will continue this 
method even as mayor.

“I also want to emphasise 
the concept of ‘Back To Basics’, 
focusing on the three most 
important aspects of a local 
authority: cleanliness, enforce-
ment and finance.

“This approach is crucial for 
increasing productivity among 
the MBSP staff,” Baderul Amin 
(pix) said during an interview at 
MBSP headquarters recently.

ON CLEANLINESS
Baderul Amin highlighted the 

need for significant improve-
ments in this area.

“I have implemented com-
munal clean-ups between 
MBSP departments in cer-
tain places on the mainland 

to reduce cost.
“There are also other 

initiatives planned to be 
implemented to improve 

cleanliness in Seberang Pe-
rai,” he said.

ON REDUCING COSTS

He also mentioned a system 
designed to improve efficiency, 
reduce costs and enhance MB-
SP’s finances.

“MBSP has almost 5,000 
staff members. I have imple-
mented a system where every 
staff member or officer on the 
ground can report any issues 
within MBSP’s jurisdiction. 
They must provide essential in-
formation such as photographs 
and the exact location to the 
relevant department in the 
council.

“This system allows staff 
from related departments to 
address problems without 
needing to go to the ground, 
increasing productivity and sav-
ing costs.”

ON REWARDING STAFF
- competition to reward staff 

who submit the most reports 
about various problems they 
observed in Seberang Perai, 
such as drainage problems, 
garbage collection, road condi-
tions and others.

ON INCREASINNG MBSP 
REVENUE

Acknowledging MBSP’s limit-
ed financial capability, Baderul 
Amin said the city council can-

not depend on assessment tax 
as its main revenue.

- move to look at another al-
ternative which is the non-tax 
revenue. Aim to increase MB-
SP revenue by focusing more 
on non-tax revenue like through 
investment and participating in 
various programmes to gener-
ate income.

ON SECURITY
- total of 800 closed-circuit 

television (CCTV) cameras will 
be installed next year in Se-
berang Perai, in addition to the 
existing 250 CCTVs.

Baderul Amin plans to pri-
oritise small-scale projects 
that positively impact the com-
munity, address traffic woes in 
Seberang Perai, reduce bureau-
cracy in factory construction to 
attract foreign investment and 
implement flood mitigation proj-
ects. 

Although many flood mitiga-
tion projects have been imple-
mented over the years, he ac-
knowledges that more needs to 
be done.

 Baderul Amin welcomes all 
feedback and ideas from all his 
staff members, including local 
councillors, and residents to 
make Seberang Perai a better 
place for the future.

MBSP mayor’s 
word on excellence

Chan inspecting 
some of the 
vanilla plants 
fruiting at the 
farm.
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ஜார்ச்டவுன் – பினோங்கு மோநில 
முதலமமச்சர் ்சோவ் க�ோன் இ்�ோவ் 
பினோங்கு2030 என அமைக�பபடும் 
2030 ஆம் ஆண்டு வமை மோநிலத்தின் 
எதிர்�ோல வளர்சசித் திடடத்தின் கீழ் 
்மறக�ோளளபபடட மு�றசி�ள, ஆறு 
(6) ஆண்டு�ளில் 373   திடடங்�மளச 
க்ச�ல்படுத்துவதன் மூலம் ஒடடுகமோத்த 
இலககில் 73 ்சதவீதத்மத எடடியுளளதோ�  
கதரிவித்தோர்.

க�ோம்தோரில் நமடகபற்ற 
பினோங்கு2030 ஆ்றோவது ஆண்டு நிம்றவு 
விைோ க�ோண்டோடடத்தில் ்போது, நிதி 
மறறும் நில ்மம்போடு & கபோருளோதோைம் 
மறறும் த�வல் கதோடர்பு ஆடசிககுழு 
உறுபபினர் இநத விளக�த்மத அளித்தோர்.

“ஒவ்கவோரு ஆண்டும் இைண்டு 
மும்ற, திடடங்�ள, க்ச�லோக�ம் என 
இைண்மடயும் கதோடர்நது  பினோங்கு 2030 
்�ோடிடடுக �ோடடபபடட மு�றசி�ளின் 
முன்்னற்றம் மறறும் ்சோதமன�ள குறித்து 
அறிகம�யிட மோநில அைசு அமனத்து 
கபோறுபபுளள நிறுவனங்�மளயும் 
அமைத்து �லநதோசிப்போம்.

“இநத ஆண்டு, அது 73 ்சதவீதத்மத 
எடடியுளளது என்பமத  மோநில அைசு 
�ண்டறிநதுள்ளோம்,” என்று பத்து 
�ோவோன் நோடோளுமன்்ற உறுபபினருமோன 
்சோவ்  விளககினோர்.

இதனிமட்�, பினோங்கு2030 
க�ோளம�யின் அடிபபமடயில், சில 
தைபபினைோல் மி� அதி�மோ�க �ருதபபடும் 
்சோதமன ்சதவீதம் குறித்தும் அவர் ் மலும் 
விளக�மளித்தோர்.

“உதோைணமோ�, இலகு இையில் ்்சமவ 
(எல்.ஆர்.டி) திடடம் இநத ஆண்டு 
மண்்வமல�ள கதோடங்�பபடும். இது 
ஆறு ஆண்டு�ளுககுள (2030 வமை) 
முடிக�பபடோமல் ் போ�லோம் அல்லது 2030 
ஆம் ஆண்டில் நிம்றமவ�மட�லோம் 
என்்றோர்.

“இருபபினும், பினோங்கு2030 
வழி�ோடடல் குழுவோல் நடத்தபபடும் 
�ண்�ோணிபபு �டடத்தில், நோங்�ள 
கதோடர்புமட� விஷ�ங்�ளின் அறிவிபபு, 
படகஜெட மறறும் ஒபபநதம் (MRT 
�ோர்பப்ைஷன் மூலம் முத்தி�ோைோ        
எல்.ஆர்.டி திடடத்மத க்ச�ல்படுத்துதல்) 
ஆகி�மவம� �ண்�ோணிப்போம். 
இத்திடடம் கூடி� விமைவில் க்ச�ல்போடு 
�ோணும் என  �ருதலோம், “ என்று ்சோவ் 
சூளுமைத்தோர்.

எவ்வோ்றோயினும், பினோங்கின் 
முதலமமச்சைோ� பதவி வகிககும் 
வமையில், 15வது மோநிலத் ்தர்தல் 
நிர்வோ� ஆமணயின் இறுதி வமை, 
முதி�ோைோ  எல்.ஆ.ர்டி திடடத்தின் வளர்சசி 
கதோடர்நது �ண்�ோணிப்பன் என்று 
க�ோன் இ்�ோவ் கூறினோர்.

இது ்சம்பநதமோ�, மோநில 
முதலமமச்சைோன ்சோவ், பினோங்கு2030 
க�ோளம�யில் ்�ோடிடடுக 
�ோடடபபடடுளளபடி, 2030-ஆம் ஆண்டுககு 
முன்போ�, தனது நிர்வோ�ம் 100 ்சதவீத 
நமடமும்றபபடுத்தல் இலகம� அமடயும் 
என்று நம்பிகம�ம� கவளிபபடுத்தினோர்.

கதோடர்நது அமனத்துத் தைபபினரும் 
முழு ்நர்மமயுடனும், முமனபபுடனும் 
பணி�மள ்மறக�ோண்டோல், 2030ஆம் 
ஆண்டுககு முன் நிர்ணயித்த இலககில் 100 
்சதவீதத்மத இநத நிர்வோ�ம் அமடயும் 
என்று நோன் நம்புகி்்றன்,” என்று ்சோவ் 
கதோடர்நது கூறினோர்.

்சமூ� ்மம்போடு, ்சமூ�நலன் மறறும் 
இஸலோம் அல்லோத விவ�ோைங்�ளுக�ோன 
ஆடசிககுழு உறுபபினர், லிம் சியூ கிம்; 
உளளூைோடசி, மோந�ை மறறும் கிைோமபபு்ற 
்மம்போடு திடடமிடல் ஆடசிககுழு 

உறுபபினர், கஜெ்சன் எங் ்மோய் லோய்; 
இமளஞர், விமள�ோடடு மறறும் 
ஆ்ைோககி�ம் ஆடசிககுழு உறுபபினர், 
்டனி�ல் கூய் ஜி க்சன்; மோநில  க்ச�லோளர், 
டத்்தோ சுல்கிிஃபலி லோங்; மறறும் மோநில 
நிதி அதி�ோரி டத்்தோ ஜெபிதோ ்சிஃபர் 
ஆகி்�ோர் க�ோம்தோரில் இைண்டு நோட�ள 
நமடகபறும் இகக�ோண்டோடடத்தில் 
�லநது சி்றபபித்தனர். 

்மலும், மோநில �ோவல்தும்ற தமலவர், 
டத்்தோ ஹம்்சோ அ�மது;  ம்லசி�ோ 
�ோவல்தும்றயின் (PDRM) பினோங்கு 
மோநிலத்தின் சி்றபபுப பிரிவின் தமலவர், 
டத்்தோ வின்ஸடன் டோன் மத வோ; 

பினாங்கு மாநில முதலமமச்சர் மமதகு 
்சாவ் க�ான் இம�ாவ் பினாங்கு2030 
க�ாண்ாட்த்தில் எல்.ஆர்.டி கூ்த்தில் 
குழுப்ப்ம் எடுத்து க�ாண்ார் (உ்ன் 
மாநில அரசி�ல் தமலவர்�ள் மற்றும் முக்கி� 
பிரதிநிதி�ள்).

பினாங்கு2030 க�ாண்ாட்த்தில் சிறுவர்�ள் �லந்து க�ாணடு ்ப�ன்க்பற்்றனர்.

பினோங்கு மோநில தீ�மணபபு மறறும் மீடபு  
தமலமம�� உதவிப பிரிவு இ�ககுநர், 
PgKB I ம�ரி சுமலமோன் மறறும் 
முககி� பிைதிநிதி�ள இநநி�ழ்சசியில் 
பங்்�ற்றனர்.

பினோங்கு கதக ்டோமிறகு  இலவ்ச 
நுமைவு, மினி ்�ோளைங்�த்தின் இலவ்ச 
�ோடசி�ள, வண்ணம் தீடடுதல் மறறும் 
ஓவி�ம் வமைதல் ்போடடி�ள, பல்்வறு 
ஆமட�ள மறறும் அைசு நிறுவனங்�மள 
அறிமு�பபடுத்தும் அறிவி�ல் 
�ண்�ோடசி�ள ஆகி�மவ பினோங்கு2030 
க�ோண்டோடடத்தின்  உற்சோ�மோன 
நி�ழ்வு�ளோகும்.

இலக்கில் 73% சாதனை பதிவு 
- முதலனைசசர்
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பினையில்  ைகளிருக்கு உதவ திைன் மைமபாட்டுத் 
திட்்டஙகள் அதிகரிக்கபபடும - சுநதராஜு
பிறை – பிம்ற எம்.பி.்�.்� மறறும் 
பிம்ற ்்சமவ மம�த்தின் ஏறபோடடில் மி� 
அதி�மோன தி்றன் ் மம்போடடுப பயிறசி�மள 
வழிநடத்தி வருகின்்றது.

இத்திடடத்தில் கும்றநத வருமோனம் 
கபறும் தைபபினமைச ்்சர்நதவர்�ள 
குறிபபோ� ம�ளிர் உபரி வருமோனம் 
கபறுவதறகு உதவும் ்நோககிலோன இநத 
திடடங்�மள பிம்ற எம்.பி.்�.்� தமலவர் 
� ்சங்�ர் தமலமமயில் ஏறபோடு க்சய்து 
வருகின்்றனர்.

இத்திடடத்தின் ஒரு பகுதி�ோ� 
அண்மமயில் ம�ளிருக�ோன ம�ப்பறு 
மறறும் குைநமத பைோமரிபபு பயிறசி 
நடத்தபபடடது.

சுமோர் 12 வோைத்திறகு நமடகபற்ற 
இபபயிறசி படடம்றயில் பிை்சவத்திறகுப 
பிநமத� தோய், ்்சய் பைோமரிபபு மறறும் 
போைம்பரி� மவத்தி� மும்ற�ள குறித்து 
கதளிவோ� விளக�ம் அளிக�பபடடு 
பயிறசி�ளும் �றறு தைபபடடது.

அண்மமயில் தோமோன் கிம்்சோர் 
பல்்நோககு மண்டபத்தில் ம�ப்பறு மறறும் 
குைநமத பைோமரிபபு பயிறசி படடம்றயின் 
படடமளிபபு விைோ வீடமமபபு மறறும் 
சுறறுசசூைல் ஆடசிககுழு உறுபபினரும் 
பிம்ற ்சடடமன்்ற உறுபபினருமோன டத்்தோ 
� சுநதைோஜெு தமலமமயில் இனி்த 
நமடகபற்றது.

நி�ழ்சசியில் சி்றபபுமை வைங்கி� 
டத்்தோ � சுநதைோஜெு கூறும�யில்,  
“இநத பயிறசி ்சம்பநதபபடட 
அமனத்து தைபபினரின் போது�ோபமபயும் 
ஆ்ைோககி�த்மதயும் உறுதி க்சய்யும் 
்நோககில் வடிவமமக�பபடடுளளது, 
குறிபபோ� இதன்வழி தோய்மோர்�ள, 

குைநமத�ளின்  போது�ோபபுககு உத்தைவோதம் 
அளிக� வழிவகுககும்”, என்்றோர்.

கபோதுவோ� மக�ளின் தி்றன்�மள 
்மம்படுத்துவதற�ோன அை்சோங்�த்தின் 
மு�றசி�ளின் ஒரு பகுதி�ோ�, அதி�மோன 
பிம்ற வோழ் மக�ளுககு  தி்றன் பயிறசி 
அளிககும் இது ்போன்்ற மு�றசி�ள 
கதோடைபபடும் என சுநதைோஜெு நம்பிகம� 
கதரிவித்தோர்.

கதோடர்நது, இநத பயிறசியில் 
�லநது க�ோண்டு ப�னமடநதவர்�ள 
சுறறுவடடோைத்தில் உளள தோய்மோர்�ளுககு 
பிை்சவத்திறகுப பிநமத� பயிறசிம� 
வைங்குவதறகும் அதன் மூலம் உபரி 

ம�பம்பறு மற்றும் குழந்மத ்பராமரிபபு ்பயிற்சி திட் ்பங்ம�ற்்பாளர்�ளு்ன் ஆடசிக்குழு 
உறுபபினர் ்த்மதா � சுந்தராஜு மற்றும் ஏற்்பாடடுக் குழுவினர் குழுப்ப்ம் எடுத்துக் 
க�ாண்னர்.

வருமோனம் கபறுவதறகும் இநத பயிறசி 
துமணபுரியும் என்று � நம்பிகம�த் 
கதரிவித்தோர்.

“கபண்�ளின் தி்றமம�மளக 
�ண்டறிநது அவர்�ள கதோழில் 
கதோடங்குவதறகு உதவுவதறகும், பணி 
புரிவதறகு உதவுவதறகும் இநத பயிறசித் 
திடடம் வழிவகுககும். ்மலும்,  சு� 
கதோழில் கதோடங்குவது, பணிககு க்சல்வது 
ஆகி�வறறுக�ோ� கபண்�ள இதன்வழி 
ஊககுவிக�பபடுகின்்றனர்.

“இலோபம் தைககூடி� கதோழில் 
வோய்பபு�மள ஏறபடுத்துவதன் மூலம் குடும்ப 
வருமோனத்மத உ�ர்த்தி, வோழ்கம� தைத்மத 
்மம்படுத்த உதவ இபபயிறசி துமணப 
புரியும்”, என ஏறபோடடு குழுத் தமலவர் � 
்சங்�ர் குறிபபிடடோர்.

்மலும், இநத பயிறசிம� இலவ்சமோ� 
நடத்துவதறகு தங்�ளுககுத் கபரிதும் 
துமணபுரிநத ம்லசி� அமனத்துக 
�டசி நோடோளுமன்்றக குழு மறறும் 
அதன் கபோறுபபோளர்�ளுககும் � நன்றி 
கதரிவித்துக க�ோண்டோர்.

இநநி�ழ்சசியின் சி்றபபு விருநதினைோ� 
எம்.பி.எஸ.பி �வுன்சிலர் கபோன்னுதுமை 
�லநது க�ோண்டு ஆதைவு நல்கினோர்.

பிம்ற எம்.பி.்�.்� ஏறபோடடில் மத�ல் 
பயிறசி படடம்ற, ம�விமன மறறும் 
்சமம�ல் படடம்ற ஆகி�மவ ம�ளிர்�ளின் 
வளர்சசிக�ோ� ஏறபோடு க்சய்�பபடடுளளது 
குறிபபிடத்தக�து.

அத்தினத்தன்று மத�ல் பயிறசி படடம்ற 
மறறும் ம�ப்பறு மறறும் குைநமத 
பைோமரிபபு பயிறசி திடடத்தில் பங்்�ற்ற 
ம�ளிருககு ்சோன்றிதழும் உப�ைணங்�ளும் 
வைங்�பபடடது. 

NADI மூலம் த�ொழில்முனைவ�ொரின் டிஜிட்டல் கல்வியறிவு 
வேம்்படுத�ப்படும்
சுஙறகை டுவா- பினோங்ம�ச சுறறியுளள 
ஒவ்கவோரு மோநில ்சடடமன்்றத் 
கதோகுதியிலும் மடோனி ்சமூ�த்தின் மூலம் 
்தசி� த�வல் விநி்�ோ� மம�த்தின் 
(NADI) ஸமோர்ட ் ்சமவம� நிறுவுவதற�ோன 
மத்தி� அைசின் முன்மு�றசி, இமண� 
்மோ்சடிககு ஆளோ�ோமல் உளளூர் 
்சமூ�த்தின் டிஜிடடல் �ல்வி�றிமவ 
்மம்படுத்தும் என்று எதிர்போர்க�பபடுகி்றது. 

அ்த ்நைத்தில், உள�டடமமபபு, 
்போககுவைத்து மறறும் டிஜிடடல் 
்மம்போடு ஆடசிககுழு உறுபபினர்  
்சோய்ரில் கிர் ்ஜெோஹோரி, டிஜிடடல் 
கதோழில்முமன்வோர்�மள உருவோக� 
மோநிலத்திறகு உதவுவதில் NADI முககி� 
பங்கு வகிககும் என்று நம்பிகம� 
கதரிவித்தோர்.

இங்குளள சுங்ம� டுவோ மண்டபக 
�டடிடத்திறகுப பக�த்தில் அமமநதுளள 
சுங்ம� டுவோ NADI கவளியீடடு விைோமவ 
நிம்றவு க்சய்யும் ் போது தஞ்்சோங் பூங்�ோ 
மோநில ்சடடமன்்ற உறுபபினர் ்சோய்ரில் 
இவ்வோறு கூறினோர்.

“கமோத்த 41 NADI மம�ங்�ள உளளன. 

அவறறில் மீதமுளள ஆறு இநத ஆண்டு 
(2024) இறுதிககுள நிம்றவு க்சய்�பபடும்.

“NADI உ�ர் நிமல�ோன இமண�த்மத 
வைங்குவ்தோடு மடடுபபடுத்தபபடவில்மல, 
ஆனோல் மோநில அைசு துமண நிறுவனமோன 
டிஜிடடல் பினோங்குடன் இமணநது 
த�வல் கதோடர்பு அமமச்ச�ம் மறறும் 
மல்டிமீடி�ோ ம்லசி�ோ (SKMM) ஏறபோடு 
க்சய்த வகுபபு�ள மறறும் நி�ழ்சசி�ள 
வைங்�பபடுவது கூடுதல் மதிபபோகும்.

“நோங்�ள �வனம் க்சலுத்த விரும்புவது 
டிஜிடடல் கதோழில்முமன்வோமைப 
கபறக்றடுபபது. கூடுதலோ�, உளளூர் 
்சமூ�த்திற�ோன வ்சதி�ள குறிபபோ� 
முதி்�ோர்�மள டிஜிடடல் �ல்வி�றிவு 
கபற்றவர்�ளோ�வும், ்மோ்சடி 
க்சய்பவர்�ளிடம் சிக�ோமல் இருக�வும் 
அவர்�ளுககுக �ல்வி அளிபபதும் எங்�ள 
குறிக்�ோளோகும்,” என்று அவர் விளககினோர். 

முன்னதோ�, மடோனி டிஜிடடல் 
கபோருளோதோை மம� மோநோடடின் விமளவோ�, 
எம்.சி.எம்.சி NADI எனபபடும் ஸமோர்ட 
்்சமவ மு�றசிம� க்ச�ல்படுத்தி�து.

அநத ்நைத்தில், பிைதமர் டத்்தோ� 

உத்தோமோ அன்வோர் இபைோஹிம், பினோங்கு 
மோநிலம் உடபட ஒவ்கவோரு கதோகுதிலும் 
NADI  அமமக�பபட ்வண்டும் என்று 
தனது நிர்வோ�ம் விரும்புவதோ�க கூறினோர்.

இதறகிமடயில், த�வல் மறறும் சிவில் 
்சமூ�த் திமணக�ளத்தின் ஈடுபோடடுடன், 

சுங்ம� டுவா மதசி� த�வல் விநிம�ா� மம�த்மத (NADI) உள்�ட்மமபபு, ம்பாக்குவரத்து 
மற்றும் டிஜிட்ல் மமம்்பாடு ஆடசிக்குழு உறுபபினர்  ்சாய்ரில் கிர் மஜாஹாரி ்பார்மவயிட்ார்.

இ�றபி�ல் மம�த்திலிருநது மூன்று 
அல்லது நோன்கு கி்லோமீடடர் (கிமீ) 
கதோமலவில் உளள ்சமூ�த்திறகு இநத 
முன்மு�றசி கபோதுவோ� ப�னளிககும் 
என்று த�வல் கதோடர்பு அமமச்சர் ிஃஹமி 
படசில் கூறினோர்.

மத�ல் ்பட்ம்றயில் ்சான்றிதழ் க்பற்்ற 
ம�ளிமரப ்ப்த்தில் �ாணலாம்.
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பினாங்கு ஒரு கண்டுபிடிப்பு மையைாக முன்னறி வருகிறது
பாயான் பாரு - மோநில மனித மூலதன 
்மம்போடு, அறிவி�ல் மறறும் கதோழில்நுடபம் 
ஆடசிககுழு தமலவர் ஜெகதீப சிங் 
டி்�ோ, அறிவி�ல், கதோழில்நுடபம் 
மறறும் �ண்டுபிடிபபு�ளுக�ோன 
முன்னணி மம�மோ� மோறும் பினோங்கின் 
இலகம� நனவோககுவதற�ோன 
தனது உறுதிபபோடமட மீண்டும் 
உறுதிபபடுத்தியுளளோர்.

இன்று போ�ோன் கலபபோஸில் உளள 
‘ஸடைோடஸ ஆட்டோ்மஷனுககு’ (Stratus 
Automation) வரும��ளித்த ்போது, 
கும்றக�டத்தி, சூரி� மின்�லம் மறறும் 
்்சமிபபு வடடு கதோழில்தும்ற�ளுககு   
உல�த் தைம் வோய்நத மஹபரிட 
தோனி�ங்கி கபோருள ம��ோளுதல் 
அமமபபு�மள (AMHS தீர்வு�ள) வைங்கும் 
நிறுவனத்திறகு வரும��ளித்த்போது 
ஜெகதீப மோநிலத்தின் தற்போமத� 
மு�றசி�மள எடுத்துமைத்தோர்.

“உல�ம் முழுவதிலும் உளள 

‘ஸடரா்ஸ ஆடம்ாமமஷன்’ நிறுவனத்திற்கு வரும��ளித்த இரண்ாம் துமண முதலமமச்சர் 
ஜக்தீப சிங் டிம�ாவிற்கு அந்நிறுவன பிரதிநிதி�ள் நிமனவுச சின்னம் வழங்கி க�ௌரவித்தனர்.

‘ஸடைோடஸ’ ்போன்்ற நிறுவனங்�மள 
பினோங்குககு வை்வறகி்்றோம்.

“பினோங்கு ஆைோய்சசி மறறும் 
்மம்போடடில் (R&D) �வனம் க்சலுத்தி 

்தர்நகதடுத்தமமககு, நன்றி. இநத 
முதலீடு மூலம், உறபத்தித் கதோழிமல 
நோங்�ள தி்றம்பட ஆதரிக� முடியும்,” 
என்று அவர் ்மலும் கூறினோர்.

‘ஸடைோடஸ ஆட்டோ்மஷன்’ 
நிறுவனரும் தமலமம நிர்வோ� 
அதி�ோரியுமோன ரி்�ோ நரி்சோவோ 
கூறும�யில், இநநிறுவனம் 
உலகின் முதல்நிமல சுத்தமோன 
அம்ற �ன்்வ�ர் ்போககுவைத்து 
அமமபமபக க�ோண்டிருபபதற�ோ� 
அங்கீ�ரிக�பபடடுளளது என்்றோர்.

பினோங்கின் இநநிறுவனத்தில் 
500ககும் ்மறபடட பணி�ோளர்�ள 
பணி�ோறறுகின்்றனர். ்மலும், 
புதுமம�ளில் கதோடர்சசி�ோன 
ஈடுபோடடுடன், ்போககுவைத்து 
அமமபபு�ளின் க�ோண்ட ஒ்ை 
உல�ளோவி� வைங்குநைோ�வும் ‘ஸடைோடஸ 
ஆட்டோ்மஷன்’ நிறுவனம் தி�ழ்கின்்றது 
என ஜெகதீப விரிவுபபடுத்தினோர்.

சுஙறகை ஆரா - சிறி� எண்ணிகம�யில் 
இருநதும் கபரி� �னவு�ள,  மன உறுதி, 
முற்போககு சிநதமன ஆகி�வறம்றக 
க�ோண்ட பளளி�ோ� இருபபதோல், சுங்ம� 
ஆைோ தமிழ்பபளளி, ஒரு ்சோதோைண பளளி�ள 
கூட கபரி� விஷ�ங்�மளச ்சோதிககும் 
என்பதறகு ஒரு சி்றநத எடுத்துக�ோடடு.

பினோங்கில் உளள சுமோர் 129 பளளி�ள 
்மக�ர் ் லப அமமக�பபடடுளளது. இதில்  
சுங்ம� ஆைோ தமிழ்பபளளியும் ஒன்்றோகும்.

பளளி தமலமம�ோசிரி�ர் வி்னோத் 
துலுக�ண்ணம், வி்வ�த்துடனும் 
ஆக�பபூர்வ சிநதமனயுடனும், அர்பபணிபபு 
மறறும் தி்றமம�ோன ஆசிரி�ர்�ளுடன் 
இபபளளிம� வழிநடத்துகி்றோர்.

வி்னோத் கூறும�யில், பளளியில் 
்மக�ர் ்லப அமமத்தவுடன் 
மோணவர்�ளிமட்� வரும�ம� 
்மம்படுத்தியுளளது, அ்த ்நைத்தில் 
ஸகதம் (அறிவி�ல், கதோழில்நுடபம், 
கபோறியி�ல் மறறும் �ணிதம்) போடங்�ளில் 
ஆர்வத்மதத் தூண்டியுளளது.

சுங்ம� ஆைோ தமிழ்பபளளியில் ்மக�ர் 
்லப  �டநத ஆண்டு அக்டோபரில் 
பினோங்கு அறிவி�ல் கிளோஸதர் (PSC) 
உப�ைணங்�மள வைங்கி பளளியின் 
தமலமம�ோசிரி�ர் மு�றசியில் 
அமமக�பபடடது.

"இமதத் கதோடர்நது, PSC 
்ைோ்போடடிகஸ, ட்ைோன் ப�ன்போடு மறறும் 
‘ஸகிைோடச ்�ோடிங்’ குறித்த வகுபபு�மள 
நடத்தத் கதோடங்கி�து. அமவ பளளியில் 
பளளி ்நைத்திறகுப பி்றகு நமடகபறும்.

"அதிலிருநது, மோணவர் வரும�யில் 
முன்்னற்றங்�மள நோங்�ள �வனித்்தோம், 
்மலும் அவர்�ள ஸகதம் �ற்றலில் அதி� 
ஆர்வத்துடன் உளளனர்" என்று வி்னோத் 
்சமீபத்தில் ஒரு ்நர்�ோணலின் ்போது 
முத்து க்சய்தி�ளிடம் கூறினோர்.

ஸகதம் அடிபபமடயிலோன 
க்ச�ல்போடு�ளில் தீவிைமோ� பங்்�ற� 
மோணவர்�மள ஊககுவிபப்தோடு 
மடடுமல்லோமல், ஆசிரி�ர்�ள தங்�ள 
நிபுணத்துவத்மத கவளிபபடுத்தவும் 
இபபளளி வோய்பபளிககி்றது.

“வடிவமமபபு மறறும் கதோழில்நுடபம் 
போடத்மதச ் ்சர்நத இபபளளி ஆசிரி�ர்�ள 

்சமீபத்தில் ‘PesInPro 2.0 - Inovasi STEM 
Agro’ ்போடடியில் பங்்�ற்றனர்.

“அவர்�ள ‘Aquaphonic with 
Microcontroller System’ அமமபபிமன 
�ண்டுபிடித்து 4-வது இடத்மத கவன்்றனர்.

"மோணவர்�ள மடடுமல்ல, நோங்�ள 
எங்�ள அசிரி�ர்�ளின் தி்றன்�மள 
கவளிகக�ோணை விரும்புகி்்றோம்," என்று 
அவர் ்மலும் கூறினோர்.

வடிவமமபபு மறறும் கதோழில்நுடபம் 
போடம் ஆசிரிம��ளில் ஒருவைோன 
மஞசுளோ கூறும�யில், இநத திடடத்மத 
முடிக� இைண்டு மோதங்�ளுககு ்மல் 
ஆனது என்்றோர்.

மோணவர்�ள ்போடடி�ளில் பங்்�றபது 
பறறிப ்பசி� வி்னோத், முநமத� 
பினோங்கு அறிவி�ல் �ண்�ோடசியில் 
சுங்ம� ஆைோ தமிழ்பபளளியில் இருநது 
கமோத்தம் 40 மோணவர்�ள 'Basic AC to 
DC Converter' திடடத்தில் பங்்�ற்றதோ� 
பகிர்நது க�ோண்டோர்.

"மோணவர்�ள கபற்்றோர்�ள மறறும் 
ஓய்வுகபற்ற விரிவுமை�ோளர்�ளோல் 
நடத்தபபடட இைண்டு மோத பயிறசிப 
படடம்ற�மள பினோங்கு அறிவி�ல் 
�ண்�ோடசியில்  மோணவர்�ள தங்�ள 
த�ோர்படுத்தி க�ோளள வழிவகுத்தன.

"இது அவர்�ளுககு ஒரு குறிபபிடத்தக� 
்சோதமன�ோகும், ஏகனனில் அவர்�ள 
போர்மவ�ோளர்�ளுககு ஆங்கிலத்தில் 
நம்பிகம�யுடன் தங்�ளின் பமடபபு�மளப 
பறறி விவரிக� முடிநதது," என்று வி்னோத் 
கூறினோர்.

'இனோரி அகமர்டன் கபர்ஹோட' 
நிறுவனத்தின் நிதியுதவியுடன் 
�ண்�ோடசியில் பயிலைங்�ம் மறறும் பளளிப 
படடம்ற�ள நமடகபற்றதோ� வி்னோத் 
்மலும் கூறினோர்.

வி்னோத்தின் கூறறுபபடி, மோணவர்�ள 
அண்மமயில் ம்லசி� பினோங்கு அறிவி�ல் 
பல்�மல�ை�த்தில்  நமடகபற்ற 
மோநில அளவிலோன ஸகதம் �ோர்னிவலில் 
பங்்�ற்றனர். அங்கு அவர்�ள ்ைோ்போ 
்போடடியில் அமையிறுதிககும், தி்றமம 
கவளிபோடு ் போடடியில் இறுதிச சுறறுககும் 
தகுதி கபற்றனர்.

“�ோர்னிவலில் ‘வோடடர் ைோகக�ட’, 
போலம் �டடுதல் மறறும் நோமள� 
� ண் டு பி டி ப ப ோ ள ர் � ளு க � ோ ன 
்போடடி�ளிலும் அவர்�ள பங்்�ற்றனர்.

"�டநத ஆண்டு, எங்�ள மோணவர்�ள 
மோநில அளவிலோன தமிழ் பளளி�ளுககு 
இமட்��ோன நீர் ைோகக�ட ்போடடியில் 
கவறறி�ோளர்�ளோ� வோம� சூடினர்," 
என்று அவர் புன்னம�யுடன் கூறினோர்.

சுங்ம� ஆைோ தமிழ்பபளளியின் 
வளர்சசிககு கபற்்றோர் ஆசிரி�ர் 
்சங்�ம் தமலவர் ்�ோபிநோதன் மறறும் 
இபபளளியின் வோரி� ்மலோளர் இலி�ோஸ 
எ்லகக்சன்டர் சி்றநத ்்சமவம�யும் 
உறுதுமண�ோ�வும் பணி�ோறறி வருவது 
போைோடடககுரி�தோகும்.

ஸ்தம தமிழபபள்ளி ைாணவர்களின் 
வளர்சசிக்கு வித்திடுகிைது

தி்றமம�ோன பணி�ோளர்�மள 
உருவோககுகி்றது.

"ஸடைோடஸ அதன் உள�டடமமபபு 
மறறும் தி்றமமக�ோ� பினோங்ம�த் 

ஸகதம் ம்பாடடியில் கவற்றிபக்பற்்ற மாணவர்�ளு்ன் தமலமம�ாசிரி�ர் விமனாத் மற்றும் 
ஆசிரிம��ள் குழுப்ப்ம் எடுத்துக் க�ாண்னர்.

மாணவர்�ளின் ஸகதம் ்பம்பபு�மளப 
்ப்த்தில் �ாணலாம்.

சுங்ம� ஆரா தமிழ்ப்பள்ளி.
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报导冯芷芸
摄 影A d l e e n a  R a h a y u 
Ahmad Radzi

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 宣
布，槟州政府共颁发55万3200
令 吉 奖 励 金 给 予 本 届 马 运
会教练及选手，同时政府也
将提升“体育卓越奖励计划”
（SKIMAS），以表彰运动员
的杰出表现。

“金牌得主的奖金将从原本
的4000令吉提升50%，即6000
令吉。”

另 外 ， 银 牌 得 主 的 奖 励
为2500令吉，而铜牌得主则
可 获 得 1 5 0 0 令 吉 。 他 是 在
出席2024年马来西亚运动会
（SUKMA）颁发奖励金及庆
功宴上作出宣布。

会上，首长对槟州运动员
在本届马运会上的卓越表现
给予高度评价。他建议，下
届的马运会除了能够保持本
届的金牌（41面），也能把
本届所取得的半数银牌“转银
为金”。

“这不是我设下的KPI，而
是一项建议，因为在众多银
牌得主当中，许多选手都差
一点点就能夺得金牌，而他
们也还年轻还可继续参赛，
未来可期。”

他续说，槟州政府提升体
育卓越奖励计划的奖金，是
为了更好地激励运动员们争
取更高的成就，也是对他们
成就和牺牲的一项肯定。

“槟州政府相信，这些奖励
将成为你们在体育领域继续
奋斗的动力和激励。你们的
成功是我们共同的骄傲，槟
州政府将继续致力于支持本
州体育事业的发展，并为运
动员们提供更多鼓励，帮助
他们取得更大的成就。”

曹观友也提醒大家，这些
成功离不开父母或监护人、
教 练 、 槟 城 州 体 育 协 会 及
槟州体育理事会的支持和指
导。

“正是他们在备战和规划过
程中所付出的努力，确保了
这个大家庭能够实现预定的
目标。”

最后，首长再次向所有获
奖者表示祝贺。希望这次的
成功能成为未来更辉煌成就
的动力，取得更高成就或迈
向更大的舞台。

魏子森为选手奋斗精神
感自豪

槟州青年与体育事务委员

会主席魏子森赞扬槟州运动
员们的卓越表现，打破最佳纪
录，并创造了槟州马运会代表
团史上最佳成绩。

他希望那些有资格继续参
赛但还未获得金牌的选手们，
继续加紧努力，为下届马运会
做好准备。

“看到运动员们在赛场上展
现出的奋斗精神和取得的成
就，我深感自豪，这是一段非
常珍贵的经历，激励我继续支
持大家在体育领域的努力。”

他表示，奖励的调整不仅
是槟州政府对运动员们奉献
与成就的肯定，也将成为他
们继续迎接未来挑战的强大
动力。

蔡兴华：全方位努力结果
槟州体育理事会（MSN）

主任蔡兴华说，此次的胜利
是团队、社区、州以及全方
位努力结果。

他回顾了备战的艰辛与挑
战，并表示自己坚信槟城的

运动员有能力创造历史。

整体表现杰出
在 2 0 2 4 年 砂 拉 越 马 运 会

上，槟州代表团表现出色，
共赢得41枚金牌、45枚银牌和
53枚铜牌，总计139枚奖牌。

同时，槟城也在15个参赛
州中排名第4，并打破了3项马
运会纪录。不仅如此，槟州
在拳击、柔道、国际象棋和
韵律操四项赛事中，更是荣
获全场总冠军。

槟马运会代表团创最佳战绩            
州政府发逾55万令吉奖励教练选手

槟首长曹观友对槟州运动员，在本届马运会上的卓越表现给予高度评价。
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报导翁懿娴
摄影Noor Siti Nabilah Noorazis / Muhamad Amir 
Irsyad Omar

为期两天的《槟城2030庆典》日前圆满进行，一
系列的精彩活动，还有各式各样的摊位，获得民众
扶老携幼踊跃参与，让光大大厦热闹不已！

上述活动是由槟城2030单位、槟岛市政厅、威省
市政厅、光大圆顶科学馆和槟州绿色机构共同举
办，并获得州政府相关机构和部门支持。

其他参与单位包括光大数码城（ICT Mall）
、The Top、大众书局以及国家科学中心和国家天
文馆。此外，特斯拉也展示其电动汽车技术。

当天节目丰富，包括参观槟岛市政厅的闭路电
视指挥中心、免费参观光大圆顶科学馆、天文馆探
险、传统游戏和文化体验、槟城绿色市场、参观迷
你动物园、工业产品展示、迷你电脑展、科技教育
（STEM） 和环境研讨会、阅读角落、会见马来西
亚著名职业足球运动员Faiz Subri、与政府部门和
团队进行互动、科学节目和魔术表演等等。

首长：有信心实现2030愿景
槟州首席部长曹观友为庆典主持开幕时表示，

尽管本身的首长任期并不会来到2030年，但他深信
在槟州政府及各造努力下，终能实现槟城2030愿
景。

他坦言，进行决策和推动计划及实现愿景，向
来都不容易，且充满各种挑战，所幸一路走来都有
大家的努力，共同携手及逐步实现目标。

“虽然我的任期不会到2030年，但我相信下一任
的首长，会更优化我所提倡的2030愿景，甚至可能
优化为2050愿景也说不定，继续引领槟州。”

精彩连连
闪耀光大

槟城2030庆典

民众排队进入充气天文馆，来个天文探险之旅。

环保意识需从小就教育起。

小孩专注的参与
STEM项目。

您敢近距离接触蜥蜴类等爬行
动物吗？

现场还可以和消防员叔叔互动和
交流，让孩子们获益不浅。

他表示，这项庆典活动不只是欢庆目前达到
的成果，《槟城2030愿景：重家庭、拥绿地、精
明州、耀全国》是州政府的承诺，为槟城人创造
一个繁荣、包容和可持续的未来，并作为指路明
灯，引领大家走向更美好的明天。

实现73 %愿景目标
他说，在各造的努力下，这六年来，《槟城2030
愿景》已经实现73%目标。共实施了373个项目，
包括房屋计划、数字化转型、气候变化适应力、
经济发展、技术进步、家庭支持、青年赋权和性
别平等。

他也解开外界的疑惑指，为何目标实现率如
此高，这是基于一旦项目已获得批准、已作出宣
布，有相关的预算，同时已经委托负责承包单位
等，都已可归类为实现目标。

“这就如轻快铁珍珠线项目已算是实现，当
然，接下来进一步的工作和监督是至关重要的，
确保每个项目都顺利完成。”

开幕礼出席者包括： 槟州秘书拿督哈芝祖基菲
里、槟州财政司拿督扎比达、槟州第二副首长佳
日星、槟州行政议员林秀琴、方美铼、魏子森、
拿督斯里孙达拉祖、槟州议员郑来兴、槟岛市长
拿督拉詹德兰、槟城圆顶科学馆首席执行员邱武
威、槟城绿色机构总经理陈美玲、数码槟城机构
首席执行员黄光明、槟岛市议员陈淑湘、郭玉琪
等人。
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报导冯芷芸 / 黄国伟
摄影邵家恩 / Muhamad Amir Irsyad Omar

威南峇都加湾作为槟州重点发展的区域之一，当地人
口已大幅度增加，为了应付当地社区的需求，槟州政府
逐一开展多项发展计划，以完善设备为人民带来更多便
利。

槟州首席部长曹观友日前，在槟州发展机构（PDC）
首席执行员拿督阿兹峇卡等人陪同下，到峇都加湾区走
透透，以巡视各个工程进展并聆听汇报。

也是峇都加湾区国会议员的他，欣见各个工程都按时
进行，他希望随着当地越加的蓬勃发展，所建设的基本
设施能符合时宜的开放使用，符合当地需求。

首座巴刹及小贩中心料2026年完工
峇都加湾公共巴刹及小贩中心今年杪公开招标，明年

初动工，预计耗时2年即2026年完工。
该工程占地7.7依格，设施包含82个小贩摊格、32个

档口、以及多达450个停车位等设施，巴刹建筑预计耗
资1800万令吉，而整个工程包括周边道路提升估计耗资
6000万令吉。

首长说，这是峇都加湾区第一座巴刹，早期由于当地
居民人数及需求并不多，因此巴刹的建设也充满挑战。

第3工业园第一期60依格2年后完成
期间，首长也到访峇都加湾第3工业园了解该工程的发

展进度，其中，第一期60依格的工程预计将于2026年完
工。

他说，BKIP3目前已经进入营销阶段，土地工程和基
设工作正进行中，他希望工业园开发后，吸引更多投资
者在这里设厂，完善槟城的工业生态系统。

“BKIP3同样是专注于高科技领域，希望能够更巩固槟
城作为工业中心的地位和优势，强化工业生态系统，特
别是尚未入驻槟城的行业。”

他说，这是为了提供更多工业园区，以满足国内外投
资者需求，所采取的积极措施。

他冀槟城随时做好充分准备，为未来的投资提供土地
需求，不会面临土地短缺的问题。

峇都加湾桥10月通车
至于横跨爪夷河的威南峇都交湾桥则将于10月通车，

首长说，随着该工程竣工，原本单行道的桥梁，将拓展
至来往峇都交湾及武吉淡汶皆有三条车道。

“是项衔接威南峇都交湾和武吉淡汶的主要桥梁，在槟
州第二大桥通车之前，两个地点之间的唯一通道，如今
这项工程竣工后，将为当地提供更多通路。”

是项工程早前曾发生桥墩移位而一度延误，槟州发展
机构在2022年，重新委任承包商进行工程，终在两年建
设后，为当地捎来这项众人翘首以盼的好消息。

桂花城科技园工程进展顺利
另外，峇都交湾桂花城科技园（BCTP）已完

成144依格土方与基建工程，槟州目前拥有更
充裕工业土地储备，迎接投资者入驻。

首长指出，早前槟州出现工业土地不足现象
已得以扭转，单在峇都交湾，槟州发展机构已
有两个工业土地工程正在开发。

巡视各工程进展
聆听汇报

“其中一项为上述在2022年开发的峇都交湾桂
花城科技园，是项计划总共会开发303依格土
地，将分成五个阶段进行。”

“目前已有144依格完成土方和基本建设工程，
如道路、水道系统、污水处理厂和电站等；整
个303依格的工业地开发工程，则将在2026年竣
工。”

他透露，目前当局已陆续接洽有兴趣的厂
商，让他们前来考察和选择需要的地段，其中已
有2家厂商在有关地段开始建厂工作。

他强调，进驻科技园的企业需经过严格筛
选，当局将优先清洁、绿色和高科技领域，成为
园区的一分子，以符合槟州迈向高科技发展，提
供更高价值工作予子民的目标。

“另一项考量为可加强槟州工业供应链的企
业，这些企业的进驻，可补全槟州欠缺的工
业生态系统，并带来有潜力的
供 应 商 ， 让 槟 州
工业更为

强稳。”
此外，首长也前往巡视槟州发展机构产业有

限公司（PDC Property）首个房屋发展计划--- 
Cassia Cempaka，该计划获得购屋者踊跃响应，
首期有地单位已经宣告售罄。

上述计划涵盖233个住宅单位，将分为4个阶段
进行，目前首个阶段工程已接近完成，该机构将
继续开展第二期工程。

槟首长曹观友前往聆听峇都加湾公共巴刹及小贩中
心的工程进展。

横跨爪夷河的威南峇都交湾桥则将
于10月通车。

BKIP3 目前所有工作都按计划
进行中，营销工作也已经开始。

首长 峇都加湾 走透透 
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槟岛市厅发新估值清单评估予业主
明年起根据新产业年值征收门牌税

槟岛市政厅将于2025月1月1
日起，采用新的产业年值表来
计算和征收门牌税。 若业主对
新产业年值不满，可在今年10
月14日或之前透过网站、电子
邮件或信件提出反对。

槟岛市长拿督拉占德兰说，
根据1976年《地方政府法》第
137条的规定，市政厅产业年
值必需每五年进行一次重新审
查。

“截至2024年6月，市政厅已
评估的物业总数为35万5个，
涉及各类土地和建筑物。”

他说，市政厅已经发出2025
年新门牌税通知予物业或产业
持有者外，也已通过四家主要
报纸刊登通知。他是于日前在
光大召开记者会时说。

他 说 ， 根 据 槟 岛 市 政 厅 公
布最新门牌税率显示，多数产
业的税率维持或调低，然而，
门牌税率调低并不代表业主缴
付的门牌税变得“便宜”，因为
门牌税额是根据产业年值计算
（年值 x 門牌稅率 = 門牌稅

額），而明年度门牌税整体估
计平均涨幅为2.08%。

“ 槟 岛 市 政 厅 目 前 透 过 门
牌税进帐约2亿6196万令吉税
收，在新税率生效后，税收料
达2亿6740万令吉，即大约增
加约540万令吉。”

为 此 ， 根 据 地 方 政 府 法 令
第142条文，对于新门牌税征
收率或产业估值不满的民众可
提 出 反 对 ， 包 括 可 透 过 网 站
https://smartmonitoring.mbpp.
gov.my/InternetBantahanPS/
Login.asp、电邮epenilaian@
mbpp.gov.my以及直接向市政
厅提交反对信，反对截止日期
为2024年10月14日。

市长：估计接到20%反对
拉詹德兰也表示，根据以往

的数据显示，市政厅估计将会
收到大约20%的反对，即35万
5个中的20%，约7万个反对。

“业主可以基于几项原因提
出反对，包括产业估值超过其
应 课 税 的 价 值 ； 已 估 值 的 产

业是不应课税的产业；某人或
某项产业本应包含在估值清单
中，却被遗漏；产业估值低于
其应课税的价值；或是已估值
的产业（无论是合并评估还是
单独评估）应以其他方式进行
评估。 ”

他说，槟岛市政厅将会设立
委员会以听取、审查和考虑任
何一项反对意见，不过即使业
主已正式向市政厅提出反对，
他们仍需根据1976年《地方政
府 法 》 的 规 定 出 席 相 关 听 证
会。

“听证会的通知将发送给所
有已提出反对的反对者，并邀
请他们参加反对听证会，而该
将定于10月28日举行，预计将
持续进行到2025年2月或3月。”

然而，他强调，若反对者无
法出席并希望派代表或代理出
席，那么反对者必须向指定的
代表或代理提交授权书。若没
有授权书，代表将不得代表反
对者的利益。

他说，听证会地点将分别在

3个地点包括峇都兰樟民众会
堂、丹绒武雅民众会堂以及浮
罗山背公共巴刹举行。

任何疑问也可致电于槟岛市
政厅热线04-2592266或2592066
查询。

尽管威省市政厅并未调涨门牌税
率，但因五年一度的产业年度估值
更新，将有63%产业因增值而受到影
响。

威省市长巴德鲁指出，因增值受到
影响的产业调整幅度约为5%，根据计
算，受影响的高楼住户调整后增加的
额度少于20令吉；而91.64%的有地住
宅，增加额度少于30令吉。

“这项调整是根据1976年《地方政府
法》第137条的规定，市政厅产业年值
必需每五年进行一次重新审查。”

他透露，共有22万个8721个涵盖七
种类型的单位，受到新估值影响，其
中包括高楼住宅、有地住宅、商业单
位、工厂、轻工业、油站及发展地
段。

无论如何，新估值不影响州内的
廉价及中廉价高楼，和廉价及中廉价
有地建筑，这些产业在威省共有13万

3376个单位，占全威省37%。
巴德鲁强调，威省市政厅并未调涨

门牌税率，但因产业年度估值更新，
增值的产业数额直接影响了部分产业
最终必须缴付的门牌税数额。

市长：增加幅度在可负担范围
无论如何，他指出，大部分门牌税

所增加的数额仍在可负担范围内，既
大部分住宅只需多付少于20令吉，或
少于30令吉（视产业类型而定）。

他透露，有关调整预计将为威省市
政厅增加逾1000万令吉收入，相较今
年收入增加4.38%。

他说，该厅已发出调整通知书予受
影响的业者，如有任何疑问，可以在
今年10月14日之前，到威省市政厅大
厦要求查看产业年度估值（Perubahan 
Nilai Tahunan Baru）、提呈书面反
对信函或通过官网 https://penilaian2.

mbsp.gov.my/InternetRayuan 进行反
对。

“威省市政厅将会有5个小组成员，
审核这些提呈反对的产业，任何对此
持有不同意见的民众，可以提呈书面
反对，和我们进行接洽。”

会上，威省市议员陈润辉也吁请
部分拥有门卫的高楼和住宅管理委员
会，可以和门卫先行沟通，让市厅官
员入内分发通知信函。

“我们目前已到各地分发通知信函，

但一些有门卫的住宅却不让官员进
入，导致分发信函的举动受阻。”

据知，门牌税计算方式主要由两部
分组成，既门牌税率，和产业价值评
估。

其中部分产业价值评估，会根据国
家产业资讯中心（NAPIC）所释出的
报告，如最新的地域性产业租金平均
值、所偿还的保险金和业主对产业进
行提升能力等数值做为参考，以符合
有关产业当前的市场价值。

受产业年度估值更新影响
威省63%产业门牌税微调

巴德鲁指出，将有63%产业因增值而受到影响。左2为陈润辉。

槟岛市长拿督拉占德兰（中）表示，市政厅产业年值必需每五年进行一次重新审查。

槟岛市政厅明年起，采用新的产业年值表来计算和征收门牌税。
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幸逢马中建交50周年，由槟州政府
主催，槟州歌乐协会庆祝21周年纪念
主办的“马中歌乐交流汇演”，为海南
超级风灾灾民筹获4万2000令吉。

槟州歌乐协会会长拿督林秋雅表
示，感谢槟城朋友体现“一方有难，
八方支援”的精神，纷纷捐献，短短
几天内就募捐到4万2000令吉。

“槟城人体现为善快乐的真情，帮
助助灾黎尽快重整家园，恢复常态。
而当天的门票乐捐收入，总共6888令
吉也悉数捐给益华学校。”

她冀望通过汇演进行的文化艺术交
流，促进两国人民之间的民心相通，
搭起了一座文化友谊之桥，共谱艺术
新篇章，继续为马中友好往来作出民
间的贡献！

刘子健：善举意义大于音乐交流
槟州议长拿督斯里刘子健为该活动

开幕时说，这不仅是通过歌乐交流，
还通过音乐会展现出槟城人慈悲为怀
的大爱，时刻滋润所有需要的人群。

议长也不忘提醒民众，虽身处没有
天灾的国度，亦不能视为理所当然而
丧失忧患意识和防灾意识，须居安思
危，时时提高警惕。

吴天昊：友好乃中马交流底色
中国驻槟城总领馆领事吴天昊表

示，马来西亚是一个多种族多宗教
多元文化并存的国家，各族群和平共
处，形成了独具特色的大马文化。

“中华文化在马来西亚生生不息，
展现出其持久的魅力和风采，这离不
开包括槟州歌乐协会在内的广大华人

华社对中华传统文化的坚持和弘扬。
无论是过去、现在或未来，友好都是
中马两国人民交往的底色。希望大家
继续融入中国一带一路的建设。”

当天的节目丰富，包括本地知名
歌手许良恩、陈盈颖、邱语涵独唱，

尤慈敏二胡演奏、 徐诗尧扬琴独
奏。槟城艺演华乐团、恒毅中学合
唱团、恒毅中学华乐团、槟城实验少
儿合唱团、崇正华小合唱团也参与助
阵，为观众呈献一场丰富的视觉盛
宴。

中华人民共和国成立75周年
首长：槟以和中国有着深厚友谊为荣

适逢中华人民共和国成立75周年，
槟州首长曹观友代表槟州人民及槟州政
府，向该国致以最诚挚的祝贺。

首长表示，槟州以和中国有着深厚
友谊为荣，双造之间的特殊纽带已延续
多年，随着两国关系不断深化，在槟州
投资的中资及前来槟州旅游的中国旅客
数量，也显著增长。

中资及游客显著增长
他说，两者的紧密关系也体现在长

期合作上，如在过去十年，中资在槟
州的制造业批准投资额已达至132亿令
吉，占槟城总外资的6.8%，年均复合增
长率达到50.5%。

“今年上半年，槟城就记录了超过4亿
令吉的中资批准制造业投资额，目前，
槟城拥有53家中国企业，其中46家从事
制造业，5家从事全球业务服务，2家从
事物流。”

他是于中国驻槟城总领事馆，庆祝
中华人民共和国成立75周年招待上，致

词时这么表示。
首长补充，槟州非常欢迎来自中国

的战略投资，尤其是与槟州工业生态
系统相关性、高附加值、全球价值链
和供应链本地化机会方面，产生一系
列乘数效应的投资入驻槟州。

各项交流得到良好回响
他 说 ， 除 了 贸 易 数 据 和 经 济 ， 槟

州与中国的关系还根植于共同的价值
观、民间交流及美食等领域，并在旅
游领域方面，得到良好回响。

他透露，槟州宜人的气候、共同语
言以及各旅游景点，成了吸引了大量
中国游客来到槟城的卖点。

“今年前八个月，槟城国际机场共接
待了7万4891名中国游客，瑞典咸码头
则接待了8391名游客，均显示出与去年
同期相比显著增长。”

他 深 信 ， 两 国 在 各 个 领 域 的 紧 密
关系，将继续成为巩固双方关系的基

础，并能够携手前行，共创辉煌。
他也期待双造可在再生能源、智慧

城市建设和创新等领域继续深度合作，
为完成“槟城2030”愿景，即成为“重家
庭、拥绿地、精明州、耀全国”添砖加
瓦。

周游斌：中进一步深化改革及开放
中国驻槟总领事周游斌阁下表示，

中国将进一步深化改革，并将继续扩大
高水平对外开放，包括取消制造业领域
外资准入限制措施，在电信、教育、医
疗等服务领域也开始加速开放。

“今年前7个月，中国新设立外商投资
企业31654家，同比增长11.4%；一个高
质量发展、高水平开放的中国，将为包
括马来西亚在内的世界各国带来更多机
遇。”

他形容，中国和马来西亚既是以心
相交的好朋友，也是合作共赢的好伙
伴，站在建交50周年的新的历史起点，

中马命运共同体建设继续阔步向前。
“今年6月中国总理李强成功访马，

就在这个月，马来西亚国家元首依布
拉欣陛下首访中国，两国领导人就进
一 步 丰 富 中 马 全 面 战 略 伙 伴 关 系 内
涵、推动中马命运共同体建设深入交
换意见，见证马中友谊不断深化。”

他 说 ， 在 双 方 领 导 人 的 战 略 引 领
下，中马各领域交流合作喜讯频传，
今年前8个月双边贸易额达1352亿3000
万美元，比去年同期增长11%。

他承诺，在中马关系大发展的进程
中，中国驻槟城总领馆将继续扮演其
角色，和各界人士密切合作，不断书
写中马地方间关系发展新篇章，一道
努力将中马命运共同体建设提升至更
高水平。

是 项 晚 宴 上 ， 来 自 北 马 的 政 商 名
流，非政府组织代表及闻人等，也受
邀出席共庆中华人民共和国成立75周
年，场面热闹。

中华人民共和国成立75周年晚宴，场面热闹。

马中歌乐交流汇演圆满举行 
为海南风灾灾民筹获逾4万令吉

鸣锣人拿督斯里刘子健（右3）、吴天昊（右5）、拿督
林秋雅（右4）、名誉顾问拿订张秀贞（左3）。陪同者
右起：拿督林顺兴、拿督吴文宝。左起：吕旭生、杨月
彩、许潇尹教授。

槟首长曹观友、中国驻槟总领事周游
斌等人观看珍贵照片，回顾两
国之间的友谊往来。
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槟岛市长拿督拉詹德兰提呈
2025年度槟岛市政厅财政预算
案,预计收入为4.3328亿令吉，
而支出预计为4.6631亿令吉。

这意味着2025年财政预算案
的赤字预算为3303万令吉。

他解释说,2025年赤字达3303
万令吉,比2024年的2000万令吉
增加了逾千万令吉,这是因为
需配合中央政府调整公务员薪
金,单是薪金就占了约2000万令
吉。

“2023年的赤字同样达3300万
令吉，不过2024年在我们调整
下，下调至2000万令吉，同样
的，我们也会在2026年度财案
调整，预计届时的赤字将会下
降。”

槟岛市政厅明年度财案以“数
字化、智能化,建设可持续发展
和具竞争力城市”为主题,用意
是确保槟岛具有竞争力同时,拥
有可持续发展经济和提升人民
生活素质。

2025年的三个主要收入来源
是，税收收入、非税收收入和
非收入款项。

预 计 2 0 2 5 年 税 收 收 入 为 2
亿6494万令吉，占总收入的 
61.15%。非税收收入达1.3978 
亿令吉，占总收入的32.26%。
非收入款项达2856万令吉或总
收入的 6.59%。

至于支出方面，预算开支为 

4亿6631万令吉，涉及拨款细目
如下：

管 理 开 支 （ 3 亿 9 8 6 0 万 令
吉/85.48%）包括：薪金达2
亿207万令吉或年度总开支的
50.70%。服务和用品达1亿8668
万令吉或46.83％。拨款和固定
付款的分配金额为 442 万令吉
或1.11%。其他开支达543万令
吉或1.36%。

涉 及 最 大 拨 款 的 是 清 洁 领

域，占了6135万令吉，接着是
健康和绿化2224万令吉，流动
性占1573万令吉，精明措施占
2263万令吉，经济领域3332万
令吉，其他则有737万令吉。

**** 其他事项 ****
较后时的记者会上，拉詹德

兰宣布其他事项如下：
• 耗资17万令吉购买自动车牌
识别系统 (ANPR)电动车，车上

装有摄像机，只需扫描车牌，
即可读取该车辆资料，包括是
否涉及违规比如有无缴付停车
费，官员可在车上开罚单。此
系统实施后，未来或减少执法
人员数目，朝向智能城市。
• 使用卫星监视槟岛树木健康
情况，让专家做判断。
• 购买价值10万令吉沙滩车在
峇都丁宜沙滩巡逻。
• 耗资60万令吉增聘交通巡逻

员以及4辆马力250cc的巡逻摩
多
• 耗资25万令吉购入罗里拖车,
以减少交通阻塞。
• 策略性地点设资讯板显示气
候报告及空气污染指数
• 发林及日落洞区设智能厕
所，拥有太阳能、自动感应器
等功能。
• 公巴建新巴刹及提升敦沙顿
巴刹。

        方美铼：提高透明度避免纠纷
槟岛市厅执法员佩戴随身摄像机

槟岛市厅财案出炉
收入4.3亿开销4.6亿

槟岛市政厅财政预算案通过后，众人手持财案合影。

为了提升执法时的透明度以
及安全性，槟岛市政厅执法人
员执行职务时佩戴随身摄像机
（Body Camera），以避免与
违例者发生误会或纠纷。

槟州地方政府及城乡规划事 

 

务委员会主席方美铼表示，槟
岛市政厅自去年就已开始这项
举措，以加强执法人员的专
业，同时建立公众对执法人员
的信任度。

他 说 ， 佩 戴 随 身 摄 像 机 将 

可用作多种用途，包括执法人
员在执法行动期间，支持及保
持其执法完整性和透明度。

“这项举措也保护着执法人
员与公众，以避免双方发生误
会或者冲突。这些录像还可以

用作任何调查或法律诉讼的有
效证据。”

他 指 出 ， 过 去 曾 出 现 一 些
对执法人员不公的指控，也因
此让槟岛市厅的透明公正形象
受损，有了这举措就能有效避
免。

已购入65架随身摄像机
他表示，槟岛市政厅于去年

10月开始，购入了15架随身摄
像机，每个随身摄像头的成本
为950令吉。

“直到今年的5月份，槟岛市
政厅再购入另外的50架随身
摄像机，并计划明年再添加50
架，届时当局将拥有一共115
架。”

他 说 ， 目 前 槟 岛 市 政 厅 共
有303名执法人员，其中包括
有25名交通纠察队（Traff ic 
Warden）。”

“已开始佩戴随身摄像机的
包括交通纠察队，以及负责拖
车及锁车轮的执法人员。”

他补充，当局将分阶段来扩

大这项举措，以确保槟岛市政
厅内各组执法人员，在未来都
有这随身摄像机的执法设备。

威省市厅料明年6月执行
方 美 铼 提 及 ， 将 进 一 步 与

威省市政厅商讨上述举措，并
希望能够在2025年6月开始执
行。

“毕竟威省的范围更广泛，
执法人员的人数也比槟岛来得
多，因此需要逐步的去商讨，
以实行这举措。”

拉詹德兰：可警惕民众
槟 岛 市 长 拿 督 拉 詹 德 兰 表

示，这除了对执法人员的安全
有保障以外，对民众来说也有
警惕作用，将减少不必要的负
面冲突及争论。

他说，有关录像将在执法人
员下岗后存档，作为日后所需
用途。

当天记者会出席者包括：槟
岛市政厅秘书蒋志鸿、槟岛市
议员林伟伦、邓智伟。

方美铼（左二）及拉占德兰（左三）向媒体展示随身摄录机。
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即将迈入26个年头的槟城庙
会，将于2025年2月1日（大年
初四）， 在乔治市古迹区隆重
登场，主题为《槟城人过年》
。

上述活动由槟州各姓氏宗祠
联委会主办，传承者负责策划
及协调。自1999年创办以来，

槟城庙会走过了26个
年头，它已成为槟

城最闪耀、
最 标

志性的文化盛事。
槟州首席部长曹观友表示，

通过精心策划的展览与活动，
唤醒大家对历史、习俗、手艺
与传统行业的记忆，而明年的
庙会主题为“槟城人过年”。

他说，槟城作为一个多元文
化的汇聚地，各民族的传统在
这里相互交融、共同成长。庙
会不仅是华人新年的象征，更 

是全体槟城人民的共同节日。
“我们邀请所有人，无论种

族或信仰，共同参与这庆典，
展示槟城多元共荣的文化风
貌。这不仅是节日的庆祝，更
是一种对槟城人民彼此理解、
包容与团结的礼赞，也是团结
政府以及“槟城2030”愿景所提
倡的。”

他表示，这也是一场文化与
心灵的盛宴，每位参与者，包
括友族都将有机会深入探索那
些日常生活中难以接触到的文
化资产。

“通过展览、街头表演以及
多样的互动体验，我们将把那
些渐渐淡出视野的传统技艺重
新带回大众的关注中。”

吁妥善安排确保活动顺利
他指出，届时庙会将覆盖乔

治市 12 条古迹街道以及逾 20 
多座百年宗祠、会馆与庙宇。

“ 这 次 的 庙 会 是 在 初 四 举
办，相信许多游子依然还在槟
城，游客也很多，相信会比以
往更多人参与，更热闹拥挤。”

他提及，州政府也意识或会
引起交通严重堵塞以及民众安
全问题。对此，他呼吁主办方
在这方面有更妥善的安排，确
保活动顺利进行。

欢迎各造及志愿者加入
此 外 ， 首 长 亦 欢 迎 社 会 各

界 ， 不 论 是 有 志 参 与 的 志 愿
者、表演团队，还是有意传承
文化的工艺师父的踊跃参与，

为这场盛会注入新的活力。
“同时，我们也欢迎有意赞

助的企业与个人参与，大家的
支持，都将为推动槟城文化的
传承贡献力量。”

钟健美：预计20万人次
参与

槟 城 庙 会 总 策 划 钟 健 美 表
示，明年度的槟城庙会，预计
会有20万人次的参与。

她 说 ， 此 次 的 槟 城 庙 会 也
加入了各族的文化色彩，包括
马来人的皮影戏及华人的铁枝
木偶、各族的传统婚嫁文化等
等。

明年元旦办亮灯仪式
另 一 方 面 ， 槟 城 庙 会 将 也

将在明年1月1日，傍晚6时至
晚间9时，在打铜仔街公园举
行亮灯仪式，欢迎民众踊跃出
席。

欲知更多详情者，可上网浏
览槟城庙会官方脸书：https://
www.facebook.com/pgcny 。

出 席 者 包 括 ： 彭 加 兰 哥 打
州议员王宇航、槟州首长政治
秘书刘敬亿、槟州各姓氏宗联
委主席何瑞春、2025乙巳年槟
城庙会幕僚长朱文强、【传承
者】主席郭素岑。

2025乙巳年槟城庙会年初四举行
首长：展现槟多元共荣文化风貌

槟首长曹观友宣布，2025乙巳年槟城
庙会将在明年正月初四举办。

槟 州 社 会 发 展 及 福 利 行
政议员林秀琴说，女性占全
国人口的约48%，但目前国
会下议院的女性议员仅有32
人，占222名国会议员的14%
，这显然无法反映真实的需
求。

“与上一届拥有33名女性国
会议员或15%相比，本届的

数据已减少。”
“槟城的州议会只有4名女

性代表，在40名州议员当中
仅占10%。”

她认为，更多女性应该参
与立法层面，让更多女性代
表的声音能提出来，确保所
有制定的法律和政策是平衡
的，而女性的地位也继续受

到重视。
林秀琴为槟州女性议会第

二阶段的能力发展研讨会主
持开幕仪式时说，槟州女性
议会的目标是提高女性对政
治的兴趣，增加关心政治的
女性人数，同时鼓励她们加
入政党。

参加者认真聆听金玉良言。

林秀琴、魏子森及陈汇萍与槟州女性议会能力发展研讨会参与者合照。

仅佔国会议员14% 
林秀琴吁女性积极从政立法

陈汇萍：严格筛选女性
议会代表

工委会主席兼斯里德里玛
区州议员陈汇萍指出，女性
议会分为四个阶段，所有参
与者都通过严格的筛选，以
培养成最佳的人才。

她说，最初的参与者有255
名，但只有100名可以成功进
入第二阶段。

“在第二阶段的能力发展研
讨会中，将再筛选40名女性
代表进入槟州女性议会。”

她 说 ， 此 次 研 讨 会 的 内
容非常全面，包括对马来西
亚民主制度的理解、实地培
训、民选代表的分享、公共
演讲和小组讨论。

当天出席者尚有槟州行政
议员魏子森。
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凭借出色表现，明新小学少年军首次亮相槟州国庆
日中小学步操比赛，便从一众劲旅中脱颖而出，勇夺冠
军，扬威全场。

细雨无阻前进决心，他们稳健有力的步伐，整齐划一
的动作，赢得评审青睐，成为槟州首间荣获槟州国庆日
步操比赛冠军的小学。

明新校长林引操、步操队教练洪益凡老师、家协主
席李政容、爱心家长黄秋仪及少年军代表日前在记者会
上，分享如是喜讯。

洪益凡形容，这是一场跨级别的挑战，14支中小学步
操队同场竞技，但作为唯一一支小学队伍，明新步操队
无所畏惧，全力以赴。

由其领军的百人步操队，包含93名学生及7名爱心家
长，在校长陪同下昂首前行，取得亮眼成绩，为今年的
国庆日增添另一番意义。

“我们抱着尽力而为、享受比赛的心态登场，所以能
在比赛中高奏凯歌，实属意外之喜。”

他感谢校方的鼎力支持、家协的资助、家长的配合以
及学生的努力，助力明新小学少年军能够在比赛中荣获
如此辉煌的成就。

台上一分钟，台下十年功，要在比赛中力压群雄并非
易事，这一成功的背后当然少不了少年军团员的刻苦训
练和团队默契。

他解释，成员们几乎每天上课前和放学后都坚持参加
训练，风雨不改，足见他们的积极态度和热忱，让他们
得 到 应 有 的回报。

陈旋宇、柯铭昊、李昱泓、傅承泽、何永腾、柯仁煌、袁崇恩、
郭宥政、邓乐怡、陈祉萍、林家欣、李镓滢、罗萱意、张慧燕、梁瑜
恬、蔡尚勇、林俊宽、伍轩宏、蔡淙显、林子靖、邱甲富、王恩琦、
杜芮昕、骆芊昀、苏妤萱、张匀芊、谭伊淇、李芊蓉、邱于睿、杨晓
萱、邓静雯、周子慧、郑以谦、徐子棋、郭俊劭、王振哲、温尊洋、
周杰乐、唐凯哲、孙天雄、陈钲垦、罗苡恩、林诗韵、陈鑫渝、巫雨
涵、吴凯静、苏启腾、周杰谦、许佳乐、黄楷喆、何品澔、梁展韶、
周恩瑜、黄悦恩、陈慧怡、庄紫杏、胡君勝、吴亦爵、陈业袓、邱佳
蒽、李洁颖、魏幸云、潘嘉雯、陈宏铠、刘仁杰、曾奕杰、张劲玮、
林袀曜、王矜评、许庆豐、黄勇胜、谢沁彤、胡若雅、宋嘉怡、杨居
辐、纪立显、李曜丞、谢宜恬、胡乐祈、邓卉蓥、谢义芊、周子丽、
李荌琪、罗世明、卢楷宪、甘蕙晴、马凯妍、谢宇萱、李詠婷、陈欣
妤、邓彦楷、陈可欣、翁可晴。

冠军队学生名单：

首间小学国庆日步操赛夺冠

明新小学少年军首次亮相槟州国庆日中小学步操比赛，荣获冠军！ 明新小学步操队步伐整齐，气势如虹，在国庆日比赛获得冠军乃实至名归。

明新小学 众志成城

明新小学从州元首敦阿末弗兹（左3）手中接领冠军杯，风光无比，左2为槟州首长曹观友。

不过，每次比赛都有其挑战，有别于往常安静
的环境，比赛当天现场嘈杂，增添难度。

“成员们长年累月的训练，默契已在无形中深
植于团队之中，成为我们夺冠重要的一环。”

在2018年崭露头角的明新步操队，如今履创佳
绩，今年还在全槟小学制服团体步操比赛中，获

得男子组亚军及女子组季军奖项。
展望未來，他指出，明新步操队将参加下月开

启的全国线上步操比赛，放眼成为闯进在马六甲
举行的总决赛的3支队伍之一。

“我们也将参加全国战舞比赛，这将是一项新
的尝试和突破，希望能够有所收斩获。”

明新小学夺得无数奖项，
令人激赏。
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逾600人参与每人跑3公里长的“前
进公路接力赛”（Forward Road Relay 
2024），为周日清晨的乔治市古迹区
增添活力！

上述活动由槟城体育前进体育会、
槟岛市政厅，以及槟州体育理事会首
次联合主办。

首长：鼓吹全民运动精神
槟州首席部长曹观友表示，槟城前

进体育会向来积极活跃，举办了无数
个体育项目及活动，从中鼓吹全民参
与运动的精神，提高民众注重健康的
醒觉。

他欣见上述活动获得很好的回响，

而这首次举办的接力赛，与平时所见
的欢乐跑或步行活动不同，讲求团队
精神。

“ 接 力 赛 的 过 程 充 满 未 知 ， 您 不 知
道您的伙伴，何时会到达站点让您接
棒，这是充满挑战的比赛，需确保整
个接力赛程顺利。”

林子辉感谢各单位配合
槟州前进体育会主席林子辉表示，

尽管该体育会举办无数活动，但这次
则是首次在古迹区举办接力赛。

他说，基于连假关系，很多来自各
州属的参加者都踊跃参与，共有600人
参加，大约120支队伍。同时也有视障

600人参与前进公路接力赛
为乔治市古迹区增添活力

备受瞩目的年度盛事——2024年槟
城国际龙舟赛，将于11月23日及24日
在海峡岸海湾（Straits Quay Marina 
Bay）隆重举行。槟州旅游与创意经
济委员会主席黄汉伟在记者会上宣
布，由于直落巴巷水坝水位不足，此
次赛事将移师至新的比赛地点。  

黄汉伟表示，直罗巴巷的水位目
前仅有30%，预计到11月份水位最多
上涨至60%，这并非龙舟赛的理想地
点。由于水位过低，比赛区域还能够
看到地面，并且长度不够，可能影响
比赛进程。因此，赛事决定移至海峡
岸海湾举行。  

“根据去年8月至11月份的数据来
看，今年若持续下雨也最多能增加
30%的水位，这与去年90%处于最佳
水位有所差距。”

他说，此次赛事得以顺利进行，得

益于海峡岸及东家集团E&O的支持，
成为场地赞助方，促成此次比赛的举
行。

黄汉伟指出，早期的槟城国际龙舟
赛曾在新关仔角一带海岸举行，如今
赛事重回海边，也与国际龙舟大赛通

常在海边举行的惯例相符合，相信来
自各国的选手都能适应这一变化。  

西太平洋出征亚洲赛
另一方面，槟城西太平洋（Pacific 

West）龙舟队将代表马来西亚，于10
月11日至13日出征香港，参加“第15届
亚洲龙舟锦标赛”。

黄汉伟表示，西太平洋龙舟队自
2009年成立以来，以卓越的成绩和团
队协作精神为槟城龙舟运动书写了辉
煌篇章。在过去的几年中，队伍屡获
殊荣，包括2023年槟城国际龙舟赛槟
城精英公开组冠军和国际精英公开组
季军等。

“他们肩负着槟城和马来西亚人民
的期望披挂上阵。他相信，凭借队伍
的高水平和不屈精神，西太平洋龙舟
队必将在亚洲赛中再创佳绩。”

黄汉伟：直落巴巷水坝水位不足
槟国际龙舟赛移师海峡岸海湾

槟城西太平洋龙舟队即将出征亚洲龙舟锦标赛，冀望辉煌条纹能在国际舞台
挥舞。（左4起）黄汉伟、高司峻及刘家春。

逾600人参与前进公路接力赛，图为开幕热烈场面。

可爱的女仆装，为她们带来最佳服装奖。

人士队伍的参与。
他说，这场活动分为两个组别，即

竞赛组，由5人组成；另一个是欢乐
跑组别，由4人组成。

他 感 谢 槟 岛 市 政 厅 、 槟 州 体 育 理
事会等各单位的配合，让赛事顺利完

成。
出席者包括泰国驻槟总领事拿督拉

斯查达、前任泰国驻马大使猜纳荣、
槟岛市长拿督拉詹德兰、槟州体育理
事会总监蔡兴华、活动主要赞助商拿
督邱继勇。
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在马来西亚运动会（SUKMA）中，武术项
目通常分为两大类别，即套路和散打，这两类
比赛项目是国际武术联合会（IWUF）认可的
标准比赛项目，也是马运会武术比赛的核心。

然而，武术作为中华文化的重要组成部分，
承载了丰富的历史、哲学和艺术元素。通过武
术比赛，不仅能够展示中华文化的精髓，提升
文化认同感和自豪感，在我国运动场上也能够
促进不同族群间的文化交流，让促进社会和
谐。

2024年马运会槟城武术项目代表团完成了4
金目标，载誉归来，更是获得槟州青年、体育
及卫生事务委员会主席魏子森恭贺与赞扬。

槟城武术队中，表现最好的丹尼斯在男子
长拳和棍术夺金牌，目前正在国家队中接受训
练，准备参加国际比赛。

另外，林珏信和李贝芬在男子枪术和女子
南棍项目称王封后，同时，林珏信也在长拳摘
银。

林珏信：等了10年终圆金牌梦
曾在上届马运会男子剑术铜牌的林珏信（21

岁）接受《珍珠快讯》访问时说，这是他本身
最后一次参加马运会，也是第一次夺金，对他
而言是非常大的突破，也是完美的收官。

他说，本身为了马运会准备了2年，比赛前
期还展开了为期2个星期的集训，每天大约训
练6小时，分别是早上9点到12点，下午3点到6
点。

“对于此次马运会的表现我感到非常满意，
毕竟这是我等待了10多年想要的结果，而且也
错过了2次的机会。

自6岁开始在鼎锋武术学院习武的他说，一
开始是从长拳、刀术和棍术开始学习，后来则
是剑术与枪术，并在马运会上参加了长拳、枪
术和剑术。

他透露，一练3天的比赛，自己在最后一天
的最后一项项目终于多金，终于可以松一口
气。

不过，他表示比赛过程中并不会感到压力，
因为若给自己压力则无法专注和放松的专心于
比赛，这是重要的关键。

“我非常感谢父母们给予的支持，他们从不
错过我任何一场的比赛。另外，我也要特别感
谢指导了我15年的教练许汉忠、冯翠婷、林艾
发与叶伟健。

担任教练培育新秀
就读于拉曼大学学业会计系的他坦言，要兼

顾学业和运动比赛确实不是一件容易的事情，
但目前还可应付。

他说，接下来若有机会参与国际或大型比
赛，自己也愿意尝试，目前也会继续担任武术
教练，培育新生代。

李贝芬：必胜决心参
赛

女子南棍项目金
牌得主李贝芬（20
岁）说，这一次的
比赛是抱持着必胜
的决心去参加的，得到了金牌也算是对自己和
教练有个交代。

同样6岁开始在张铭辉武术学院习武的她表
示，教练花费了很多时间、精力和心血来培育
自己，自己必须要有所突破和成就，才能不辜
负教练的厚望和苦心。

“在南棍项目夺下金牌总算是有个交代了！
教练也感到欣慰和开心。”

她透露，自己本身是因为哥哥从小喜欢看功
夫片，并开始习武，自己也跟随了哥哥的脚步
进入习武旅程。

“一开始我是从剑术开始学习，后来教练觉
得我在南拳方面发挥得比较好，因此就转入南
拳项目的学习。”

赛前脚受伤倍感焦虑
已经是第3次参加马运会的她透露，

本届已是最后一次参加比赛，因
此感到非常压力，甚至在
马运会预赛前弄伤脚
踝，内心更是倍
感焦虑与不
安，担 心
无 法参加马
运 会，功亏一篑。

“所幸经历3个月的休息和治
疗，加上团队和教练们的鼓励后，脚伤
终于康复也重 拾了信心，同时也非常
感 谢 教 练 覃 干 和 叶 伟
健的指导。”

对于给予想加
入 武 术 行 列 的 年 轻
人，她表示最重要
的还是享受整个习 武
过程，然后去体验 和 感
受武术的魅力。

接下来即将在10 月份迈入大学生
涯的她表示，接下来会专注于课业，若
有机会也会当武术教练。

“武术对我来说已经是生活的一部
分，一种离不开的习惯，所以可以的
话我会继续当教练指导新一代。”

槟武术好手完成
马运会4金目标

学业与运动取得平衡点

槟州武术金童玉女--林珏信
和李贝芬在马运会男枪术和
女南棍称王封后。

斯斯文文的李贝芬，
一 上 场 化 身 铿 锵 玫
瑰，劲道十足。

最后一次参加马运会林珏信圆了
金牌梦，完美收官。
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பிறை – அசசிடபபடட ்சர்கயூட 
்போர்டு�ளின் (PCB) உல�ளோவி� 
விநி்�ோ�ஸதர் மறறும் பி.எஸ.ஏ 
குழுமத்தின் கீழ் கு்ளோபல் பிைோண்டஸ 
உறபத்தியின் துமண நிறுவனமோன 
எல்னோ பி.சி.பி அதி�ோைபபூர்வமோ� அதன் 
க்ச�ல்போடமட பினோங்கில்  இைண்டோவது 
ஆமலம� பிம்ற கதோழில்தும்ற 
மண்டலத்தில் விரிவுபடுத்தியுளளது.

ELNA PCB இன் முதல் ஆமல 
எல்னோவின்  புதி� ஐநது மோடி உறபத்தி 
ஆமலககு அருகில் அமமநதுளளது. 
்மலும் உ�ர்தை ்மம்படட PCB  உறபத்தி 
க்சய்வதற�ோ� இநத புதி� ஆமல 
தி்றக�பபடடுளளது.

எல்னோ பி.சி.பி தமலவர்  லோன் �ோங், 
இநத இைண்டோவது அதிநவீன ஆமல ரிம1 
பில்லி�னுககும் அதி�மோன முதலீடமடக 
குறிககின்்றது  என்்றோர்.

“முதல் �டட உறபத்தியில் 300,000 
்சதுை அடி பி.சி.பி�மள வைங்கும். வோ�னம், 
்்சமவ��ம், கநடகவோர்க உப�ைணங்�ள, 
தனிபபடட �ணினி மறறும் ப�னீடடோளர் 
மின்னணுவி�ல் தும்ற�ளுககு இது 
ப�னளிககும்.

“உ�ர்தை மறறும் ்மம்படட          
பி.சி.பி�ளுக�ோன ்தமவ அதி�ரித்து 
வருவதோல், ஆமலயின் முழு உறபத்தி தி்றன் 
எதிர்�ோலத்தில் 1 மில்லி�ன் ்சதுை அடிம� 
எடடும் என்று எதிர்போர்க�பபடுகி்றது.

“தற்போதுளள ஆமல இைடமட 
பக�ம் மறறும் பல அடுககு பி.சி.பி�மள 
த�ோரிபபமதத் கதோடரும். அ்த ் நைத்தில் 
புதி� ஆமல வோடிகம��ோளர்�ளின் 
்தமவ�மளப பூர்த்தி க்சய்� ்மம்படட 

உறபத்தி தி்றன்�மள ்மம்படுத்துவ்தோடு, 
பல்வம�பபடட புவியி�ல் உறபத்தி மறறும் 
விநி்�ோ�ச ்சங்கிலி கநகிழ்வுத்தன்மம 
அதி�ரிககும்,” என பினோங்கு மோநில 
முதலமமச்சர் ்சோவ் க�ோன் இ்�ோவ் 
எல்னோ பி.சி.பி இைண்டோவது ஆமலம� 
தி்றநது மவத்த பின்னர் தமதுமையில் 
இவ்வோறு குறிபபிடடோர்.

்மலும், இநநி�ழ்சசியில் மோநில 
்சடடமன்்ற ்சபோநோ��ர்  டத்்தோ� 
லோவ் சூ கி�ோங், இன்கவஸடபினோங்கு 
தமலமமச க்ச�ல்மும்ற அதி�ோரி 
டத்்தோ லூ லீ லி�ோன், பினோங்கு ம்லசி� 
முதலீடடு ்மம்போடடு ஆமண�த்தின் 
(மிடோ) இ�ககுநர் மு�மது �டோபி ்சர்தோர் 
மு�மது, பி.எஸ.ஏ குழுமத் தமலவர் 
அந்தோணி சி�ோவ், பி.எஸ.ஏ பி.சி.பி 
வணி�க குழுத் தமலவர் லோன்ஸ தோ்வோ 
மறறும் ம்லசி�ோவில் உளள மதவோன் 
வர்த்த� மறறும் கதோழில் ்சங்�த்தின் 
பினோங்கு நிமலககுழு தமலவர் ஹ்சு ஷோங் 
சிஹ் ஆகி்�ோர் �லநது க�ோண்டனர். 

பினோங்கில் புதி� ஆமலம� நிறுவுவது 
எல்னோ நிறுவனத்தின் கபருமம என்று 
தோ்வோ கூறினோர்.

புதி� எல்னோ ஆமலயின் தி்றபபு விைோ 
பி.சி.பி பிரிவிறகு ஒரு குறிபபிடத்தக� 
மமல்�ல் என்று குறிபபிடட அவர், PSA 
உல�ளோவி� வோடிகம��ோளர்�ளுககு ஒ்ை 
இடத்தில் கதோழில்தும்றயில் முன்னணி 
தீர்வு�மள வைங்� உறுதிபூண்டுளளது 
என்்றோர். ்மலும் பலதைபபடட மறறும் 
உ�ர்தை த�ோரிபபு�ள மறறும் ்்சமவ�மள 
வைங்�விருபபதோ� உறுதி�ளித்தோர்.

“உலகின் ஆ்றோவது கபரி� 

கும்றக�டத்தி ஏறறுமதி�ோளைோ�, 
ம்லசி�ோ உல�ளோவி� கூடடோண்மம, 
பரி்்சோதமன மறறும் ்பக்�ஜிங் 
்சநமதயில் 13% பங்கு வகுகின்்றது.

“இதறகிமடயில், குறிபபோ�, 
பினோங்கு, ம்லசி�ோவின் கும்றக�டத்தி 
கதோழில்தும்றககு ஒரு முககி� 
மம�மோ� தி�ழ்கி்றது. நன்கு நிறுவபபடட 
கதோழில்தும்ற சுறறுசசூைல், வளமோன 
தி்றமம மறறும் ்சோத�மோன வணி�ச 
சூை்லோடு பினோங்கு முன்னனி வகிககின்்றது.

“இவ்வோறு, பினோங்கில் ஒரு புதி� 
பி.சி.பி ஆமலம� தி்றக� எல்னோவின்  
முடிவு, பிைோநதி�த்தின் மின்னணு உறபத்தி 
விநி்�ோ�ச ்சங்கிலிம� ்மம்படுத்தும் 
என்று எதிர்போர்க�பபடும் ஒரு வியூ� 
நடவடிகம��ோகும்,” என்று அவர் கூறினோர்.

எல்னோவின் புதி� உறபத்தி ஆமல 
பினோங்கின் விருபபமோன இடமோ� 
இருபபதில் மகிழ்சசி அமடவதோ� ்சோவ் 
கூறினோர்.

“இன்ம்ற� இநநி�ழ்சசி �டநத 
ஆண்டு பிபைவரியில் அடிக�ல் நோடடு விைோ 
�ண்டதிலிருநது பினோங்கில் எல்னோவின் 

முதலீடடு ஆைம்பமோனது.
“எல்னோவின் புதி� ஆமல ஒரு 

குறிபபிடத்தக� மமல்�ல் மடடுமல்ல, 
பினோங்குககும் ஒரு குறிபபிடத்தக� 
வளர்சசிம�க குறிககி்றது.

“பினோங்கில் இநத இைண்டோவது     
பி.சி.பி ஆமலயின் �டடுமோனமோனது 
உறபத்தி தி்றமன விரிவுபடுத்துவது 
மடடுமல்லோமல், ்மம்படட உறபத்தி 
கதோழில்நுடபத்மத மோறறும். ்மலும், 
அதிநவீன பி.சி.பி கதோழில்நுடபத்தில் 
உளளூர் நிபுணத்துவத்மத வளர்பபது 
மறறும் 1,000 கூடுதல் ் வமலவோய்பபு�மள 
உருவோககும்” என்று ்சோவ் விவரித்தோர்.

பினோங்கில் 30 வருடங்�ள இருபபதன் 
மூலம், எல்னோவின் விரிவோக� முடிவு 
பினோங்ம� முதலீடடிற�ோன நிமல�ோன 
இடமோ� கபரிதும் ்சோன்்றளித்துளளது.

இநத விரிவோக�ம் பினோங்கில் உளள 
வலுவோன கதோழில்தும்ற சுறறுசசூைல் 
அமமபமப ்�ோடிடடுக �ோடடுகி்றது, 
பன்னோடடு நிறுவனங்�ள இங்கு கதோடர்நது 
விரிவமடவதற�ோன வோய்பபு�மள 
வைங்குகி்றது என்று ்சோவ் குறிபபிடடோர்.

‘ELNA PCB’ பிைாஙகில் 
இரண்டாவது ஆனல திைபபு 
விழாக் கண்டது

தாசெக் குளுககைார - பினோங்கு மோநில  
அை்சோங்�ம், �ம்்போங் க்சலோமடடில் 
பன்றி வளர்பபு நடவடிகம��ளோல் சுங்ம� 
க�்ைவில் நீண்ட �ோலமோ� நிலவும் நதி 
மோசு பிைச்சமனம� உயிர்வோயு (Biogas) 
ஆமல அணுகுமும்றம� பின்பறறுவதன் 
மூலம் தீர்க� ஆ்லோசித்துளளது.

அண்மமயில் இைண்டு பன்றிப 
பண்மண�ள மறறும் சுங்ம� க�்ைவுககுச 
க்சன்்ற மோநில வீடடுவ்சதி மறறும் 
சுறறுசசூைல் ஆடசிககுழு தமலவர் 
டத்்தோ � சுநதைோஜெு ்்சோமு, அநத 
இடத்தில் ்மறக�ோளளபபட ்வண்டி� 
இத்தம�� மு�றசியின் அவ்சைத் 
்தமவம�க குறிபபிடடோர்.

"இநத சுங்ம� க�்ை நதி 
மோசுபோடு பிைச்சமன பல ஆண்டு�ளோ� 
நடநது வருகி்றது, ்மலும் ஒவ்கவோரு 
மும்ற மோநில ்சடடமன்்றம் கூடும் 
்போது கூட இவ்விவ�ோைம் பைபைபபோ� 
விவோதிக�பபடுகி்றது.

"நோங்�ள இநத சிக�மல தீவிைமோ�க 
�ண்�ோணிககின்்்றோம். ்மலும், மோநில 
சுறறுசசூைல் தும்ற (DOE) மறறும் மோநில 
�ோல்நமடத் தும்றம� உளளடககி� 
அமனத்து கதோடர்புமட� நிறுவனங்�ளும் 
அநத இடத்தில் உயிர்வோயு ஆமலம� 
உருவோககுவதற�ோன முன்கமோழிமவ 

கமமபாங ்சலாைட்டில் உயிர்வாயு 
ஆனல ்தா்டஙகபபடும - சுநதராஜு

எல்னா ஆமலயின் உ�ர்தர மற்றும் மமம்்பட் பி.சி.பி உற்்பத்திம� மாநில முதலமமச்சர் மமதகு 
்சாவ் க�ான் இம�ாவ் ்பார்மவயிட்ார். 

மறறும் சுங்ம� க�்ைமவ போர்மவயிடட 
பின்னர் க்சய்தி�ோளர்�ளிடம் சுநதைோஜெு 
கதரிவித்தோர்.

நி்போங்  கதபோலில் அமமநதுளள  
�ம்்போங் வோல்்டோர் இடத்திலும் 
இ்த்போன்்ற ஒரு திடடத்மத 
நிர்மோணிபபதில் ஈடுபடடுளள 
ஒபபநததோைர்�மள கூடி� விமைவில் 
்சநதிபபதோ� சுநதைோஜெூ கூறினோர்.

"�ம்்போங் க்சலோமடடிலும் இ்த்போன்்ற 
மு�றசியில் ஈடுபட அவர்�ள ஆர்வமோ� 
இருககி்றோர்�ளோ என்பமத நோன் 
அவர்�ளுடன் விவோதிப்பன்.

"இது ஒரு லோப�ைமோன முதலீடடு 
அணுகுமும்ற�ோகும். ்மலும், எங்�ள 
மதிபபீடடிற�ோன முன்கமோழிவு�மள 
்சமர்பபிககும் முன் பல தைபபினரும் இநத 
குத்தம� மும்றயில் பங்்�ற� ஆர்வமோ� 
இருபபர் என நோன் நம்புகி்்றன்," என்று 
அவர் கூறினோர்.

ஆ�்வ, ஆ்லோசிக�பபடும் இத்திடடம் 
எல்லோம் சீைோ� நடநதோல் அடுத்த ஆண்டு 
இநத மு�றசிம� ்மறக�ோளள முடியும் 

என அவர் நம்பிகம� கதரிவித்தோர்.
மோநில சுறறுசசூைல் இ�ககுனர் 

்நோைோசிசி ஆதினன் சுங்ம� க�்ைவில் 
உளள நதி மோசு பிைச்சமனககு அருகிலுளள 
குடியிருபபோளர்�ளுககு விமைவில் தீர்வு 
வைங்� ் வண்டும் என்று ஒபபுகக�ோண்டோர்.

"ஒவ்கவோரு மும்றயும் நீமை 
பரி்்சோதிககும் ்போது நதியின் மோசுக 
குறியீடு நிமல மூன்று மறறும் நோன்�ோவது 
நிமல வமை இருககும். மோசுபோடு 
்மோ்சமமடவமதத் தடுக� ்தமவ�ோன 
நடவடிகம� எடுக� ்வண்டும். இதறகு 
அமனத்து தைபபினரும் ஒன்றிமணநது 
க்ச�ல்படடோல் விமைவில் இதமன �மள� 
முடியும்," என்று அவர் கூறினோர்.

மோநில �ோல்நமடத் தும்ற அதி�ோரி�ோன 
டோகடர் திஷ்ரின் முஹம்மது இஸமோயில், 
�ம்்போங் க்சலோமடடில் கமோத்தம் 61 
பன்றிப பண்மண�ள உளளன என்்றோர்.

"எங்�ள ்்சோதமன�ளின் 
அடிபபமடயில், அமனத்து பண்மண�ளும் 
�ழிவு�ளின் கவளி்�ற்றத்தின் 
அடிபபமடயில் க�ோடுக�பபடட 
வழி�ோடடுதல்�ளுககு இணங்குகின்்றன. 
அமனத்து பண்மண�ளிலும் கமோத்தம் 
135,000 பன்றி�ள உளளன, இதுவமை 
எநத மீ்றல்�ளும் �ண்டறி�பபடவில்மல," 
என்று அவர் கதளிவுபபடுத்தினோர்.

விவோதிக� பணிக�பபடடுளளன.
"இநத ஆமல பன்றிக �ழிவு�மள 

ஆற்றலோ� மோற்ற உதவும். இது 
கபோருளோதோை வளர்சசிககு ப�னளிககும். 
என்வ, இநத விஷ�த்மத அடுத்த இைண்டு 
வோைங்�ளில் மோநில க்ச�றகுழு கூடடம் 
மூலம் மோநில அைசின் �வனத்திறகு 
க�ோண்டு க்சல்்வன்.

"இங்குளள உளளூர் மக�மள போதிககும் 
வற்றோத பிைச்சமனம� இநத திடடத்தோல் 
தீர்க� முடியும் என்று நோன் முழுமம�ோ� 
நம்புகி்்றன்”, என பன்றி பண்மண�ள 

்பன்றி �ழிவு�ளால் மாசு அம்ந்துள்ள சுங்ம� 
ம�மர ஆற்றிமன ஆடசிக்குழு உறுபபினர் 
சுந்தராஜு ்பார்மவயிட்ார்.
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செபராங சஜயா - க்சபைோங் பிம்ற 
மோந�ை �ை�ம் அடுத்தோண்டு 1 ஜெனவரி 
2025 முதல் �டடிட வம�ககு ஏறப 
மதிபபீடடு வரி விகிதத்மத ஐநது ்சதவீதம் 
அதி�ரிககும்.

எம்.பி.எஸ.பி ்ம�ர், டத்்தோ ப்டருல் 
அமின்  அபதுல் ஹமிட, 2020 ஆம் 
ஆண்டு முதல் நமடமும்றபபடுத்தபபடும் 
தற்போமத� மதிபபிடபபடட வரி 
விகிதத்தின் அடிபபமடயில் இநத உ�ர்வு 
க்ச�ல்படுத்தபபடும் என்்றோர்.

கூடுதலோ�, க்சபைோங் பிம்ற பகுதியில் 
நிர்வோ�ச க்சலவு�ள அதி�ரிபப்தோடு, 
தற்போதுளள வரி 31 டி்சம்பர் 2024 அன்று 
�ோலோவதி�ோகும் என்பமதக �ருத்தில் 
க�ோண்டு மதிபபீடடு வரி விகிதத்தின் 
மறுமதிபபீடும் ்மறக�ோளளபபடடதோ� 
அவர் கூறினோர்.

இருபபினும், மதிபபீடடு வரி மோற்றம் 
க்சபைோங் பிம்றயில் உளள கமோத்த 
362,097 பங்கு�ளில் 63 ்சதவீதம் (228,721)  
மடடு்ம மோற்றம் க்சய்�பபடவுளளது. 
எஞசி� 133,376 (37 ்சதவிகிதம்) தற்போது 
உளள வரிம�்� பின்பறறுவர்.

"மதிபபீடடு வரி மோற்றத்திறகு தமை 
வீடு மறறும் வரிம்ச வீடு�ள மடடு்ம 

்சபராங பினை ைாநகர கழக புதிய ைதிபபீடு 
வரி 2025 முதல் அைல்

உளளடககி�து, அமவ மும்ற்� 41,988 
மறறும் 140,333 யூனிட�ள ஆகும். இதில் 
கும்றநத விமல மறறும் நடுத்தை கும்றநத 
விமல குடியிருபபு�ள இடம்கப்றவில்மல.  

"கதோழிற்சோமல (1,793 யூனிட�ள) 

க்சய்தி�ாளர் ்சந்திபபில் எம்.பி.எஸ.பி மம�ர், ்த்மதா ்பம்ருல் அமின்  அபதுல் ஹமிட 
க்சய்தி�ாளர்�ளி்ம் ம்பசினார் (உ்ன் எம்.பி.எஸ.பி �வுன்சிலர்�ள்).

வியாபார துனையில் சாதித்துவரும குடுமபைாது

தீ்பாவளி ்பணடிம�க்கு, தனது வாடிக்ம��ாளர்�ள் ஆர்்ர் 
க்சய்த ்பல�ாரங்�ள் சிலவற்ம்ற மரவதி �ாணபிக்கின்்றார்.

மறறும் சிறி� நிறுவனங்�ள                     
(4,999 யூனிட�ள) மறறும் எரிவோயு 
நிமல�ங்�ள (154 யூனிட�ள) மறறும் 
9,927 யூனிட�ளின் ்மம்போடடு நிலம் 
ஆகி�மவ இதில் ஈடுபடடுளளன" 

என்று அவர் அண்மமயில் நமடகபற்ற 
க்சய்தி�ோளர் கூடடத்தில் கூறினோர்.

உளளோடசி ்சடடம் 1976 இல் 
குறிபபிடபபடடுளளபடி தற்போது உளள 
மதிபபு�ளின் படடி�ல் மதிபபோய்வு 
க்சய்வதறகு ஒபபுதமல, பினோங்கு 
மோந�ை �ை�ம் மறறும் க்சபைோங் 
பிம்ற மோந�ை �ை�ம் ஆகி� இைண்டு 
உளளோடசி மன்்றங்�ளுககும் மோநில அைசு 
அங்கீ�ரித்துளளது  என்று ப்டருல் அமின் 
கூறினோர்.

"2025 முதல் புதி� மதிபபீடடுப 
படடி�மலச க்ச�ல்படுத்துவது, மோந�ை 
�ை�த்திறகு புதி� வரி வருவோம� ஈடடித் 
தரும், இது துபபுைவு நடவடிகம��ள 
மறறும் திடக�ழிவு அ�றறுதல் மறறும் 
்சோமல பைோமரிபபு ஆகி�வறறின் 
்நோக�த்திற�ோ�ப ப�ன்படுத்தபபடும்.

்மலும், இநத வரி வருவோம� 
கபோது வ்சதி�மள ்மம்படுத்தவும் 
ப�ன்படுத்தபபடும். பல்்வறு கபோது 
வ்சதி�மள பைோமரித்தல், நிலபபைபபு 
பைோமரிபபு மறறும் அைகுபடுத்துதல் 
மறறும் க்சபைோங் பிம்ற பகுதியில் உளள 
்சமூ�த்திறகு பல்்வறு வ்சதி�ள ்மம்போடு 
ஆகி�மவ அடங்கும்" என்று அவர் ்மலும் 
விளககினோர்.

2025 புதி� மதிபபு படடி�ல்              
எம்.பி.எஸ.பி-ககு ரிம10.757 மில்லி�ன் 
கூடுதல் வரி வருவோம� உருவோககும் 
என்று எதிர்போர்க�பபடுகி்றது.

ஜுரு – விமைவில் க�ோண்டோடவிருககும் தீபோவளி 
க�ோண்டோடடத்மத முன்னிடடு சிம்போங் அம்போடமட 
்்சர்நத 37 வ�தோன அ.்ைவதி, தனது பிைசித்து கபற்ற 
இநதி� போைம்பரி� பல�ோைங்�ள மறறும்  பி்ற நவீன 
குககீ�ளுக�ோ� வோடிகம��ோளர்�ளின் ஆர்டர்�மள 
விநி்�ோகிக� அதி� மணி ்நைம் உமைத்து வருகி்றோர்.

ஒரு தனி�ோர் தும்றயில் �ணக�ோய்வோளர் பணி�ோறறி 
்�ோவிட-19 �ோைணமோ� ்வமல நிறுத்தம் ஏறபடட 
பின்னர் வீடடில் இருநது உணவு விறபமனயில் ஈடுபட 
தோம் முடிகவடுத்ததோ� முத்து க்சய்தி�ள நோளிதழுடன் 
்ைவதி பகிர்நது க�ோண்டோர்.

பினோங்கு கபருநிலத்தில் சுமோர் ஆறு ஆண்டு 
�ோலமோ� வீடடு ்சமம�ல் உணவு�ள முன்கூடடி்� 
ஆர்டர் க்சய்பவர்�ளிடம் க்சன்று அவர் விநி்�ோகிபபோர்.

வி�ோபோைத்மத இன்னும் ்மம்படுத்தும் ்நோககில் 
�டநத இைண்டு ஆண்டு�ளோ� தீபோவளி ்போன்்ற 
பண்டிம� �ோலங்�ளில் இநதி� போைம்பரி� பல�ோைங்�ள, 
பிஸ�ட வம��ள ஆகி�வறம்ற விநி்�ோகிக� 
கதோடங்கினோர்.

தனது சுமவ�ோன மறறும் தைமோன உணவு 
பதோர்த்தங்�ள ஒவ்கவோரு ஆண்டும் வோடிகம��ோளர்�ளின் 
எண்ணிகம� அதி�ரித்து க�ோண்டு க்சல்கி்றது என 
்ைவதி அ�ம் மகிை கதரிவித்தோர்.

தீபோவளி க�ோண்டோடடம் �ோைணமோ� இநத ஆண்டு 
ஆர்டர்�ள மறறும் விறபமனயில் �ணி்சமோன அதி�ரிபபு 
ஏறபடடுளளதோ� வீடடிலிருநது ்பக�ரி நடத்தும் 
்ைவதி கதரிவித்தோர்.  

இவ்வோண்டு முறுககு, அசசு முறுககு, சிடடு 
உருண்மட, �ல்லு உருண்மட மறறும் பலவித 
இநதி� போைம்பரி� பதோர்த்தங்�ள அதி�மோன ஆர்டர் 
கிமடத்துளளது.  

விரிவோ�ப ் பசி� ் ைவதி, தனது வோடிகம��ோளர்�ள 
கபரும்போலும் பினோங்ம� ் ்சர்நதவர்�ள என தீபோவளிம� 
தவிை, கிறிஸதுமஸ, ்நோன்புப கபருநோள மறறும் 
சீனப புத்தோண்டு ்போன்்ற சி்றபபு நி�ழ்வு�ளுக�ோன 
ஆர்டர்�மளயும் அவர் கபற்றோர். “எனது கூககிஸ�மள 

த�ோரிபபதறகு உ�ர்தை கபோருட�மள மடடும் 
ப�ன்படுத்துவதோல், என்னிடம் பல இன வோடிகம��ோளர்�ள 
கதோடர்நது வருகி்றோர்�ள,” என்று அவர் கூறினோர்.

“இநத வருடம் நோன் சுமூ�மோன வி�ோபோைத்தில் 
ஈடுபபட �டவுளின் ஆசிர்வோதத்திறகு நன்றி. எனது 
போைம்பரி� மறறும் நவீன கூககிஸ�ள இன்னும் பல 
வோடிகம��ோளர்�மள ஈர்ககும் என்று நம்புகி்்றன், என்று 
அவர் ்மலும் கூறினோர்.

்ைவதி 50 போைம்பரி� மறறும் கூககிஸ அமனத்தும்         
ரிம 35-ககு விற�பபடுகி்றது. பல ்சவோல்�மள �டநது 
்ைவதி வி�ோபோை தும்றயில் கவறறி நமட ்போடடு 
வருகின்்றோர்.

ஒருவரிறகு கீழ் ஓரிடத்தில் ் வமலம�ச க்சய்யும்்போது 
வோழ்கம�யின் இலககு�மள ்நைோ� அமடவது சிறிது 
�டினம். ஏகனன்்றோல், ஒரு இலகம� ்நோககி நோம் 
எவ்வளவு �டினமோ� உமைத்தோலும், ்சம்பளம் என்பது 
நிறுவனம் விரும்பும் கதோம�யில்தோன் அமமயும். ஆனோல் 

நோம் க்சோநத வி�ோபோைத்மத க்சய்யும்்போது,   ஒரு 
அை�ோன வீடு, வோ�னம் ஆகி� �னவு�மள அநத 
்நைத்தில் மனதில் மவத்து, அ நதக �னவு�மள 
நனவோக� �டுமம�ோ� உமைக� வோழ்கம�யின்  
குறிக்�ோள�ளோ� எடுத்து க்சய்து க�ோண்டு ்போ� 
முடியும் என ்ைவதி நம்பிகம� கதரிவித்தோர்.
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பினாங்கு லிட்டல் இந்தியாவில் தீபாவளி விறபனன
இநதி�ர்�ளின் முககி� பண்டிம��ளில் ஒன்்றோன தீபோவளி வருகின்்ற 
ஆக்டோபர் 31-ஆம் நோள அமனத்து இநதி�ர்�ளோலும் மி� விமரிம்ச�ோ� 
க�ோண்டோடபபடும். கல்போக பினோங்கில் அமமநதுளள பினோங்கு 
லிடடல் இநதி�ோவில் �மட�ளின் முன்பு்றம் கூடோைங்�ள அமமக�பபடடு 
துணிமணி�ள, �ோலணி�ள, சுடிதோர், ்்சமல, அைகுச ்சோதனபகபோருட�ள, 
உணவுப பதோர்த்தங்�ள என பல்வம� கபோருட�ளும் மி� மலிவோன 
விமலயில் ஒருங்்� விற�பபடுகின்்றன.

ஒவ்கவோரு ஆண்டும் ஒரு மோதத்திறகு முன்்ப பினோங்கு லிடடல் 
இநதி�ோவில் வணி�ர்�ள, சிறுவி�ோபோரி�ள என வி�ோபோைத்மதத் கபரி� 
அளவில் கதோடங்கி விடுவர்.

தீ்பாவளிக் க�ாண்ாட்த்மத முன்னிடடு வீடம் 
அலங்�ரிக்கும்  மாமல�ள் மற்றும் அழகுச ்சாதனப 
க்பாருட�ள் விற்�ப்படுகின்்றன.

க்பாதுமக்�ள் லிட்ல் இந்தி�ாவில் �வரிங் நம��ள், 
ஆ்பரணங்�ள் வாங்குவமதக் �ாணலாம்.

வாடிக்ம��ாளர்�ள் ்பல வணணங்�ளில் �ாணப்படும் 
வமள�ல்�ள் வாங்குவமதப ்ப்த்தில் �ாணலாம்.

தீ்பாவளிக் க�ாண்ாட்த்மத முன்னிடடு ்படடுப பு்மவ, 
சில்க் பு்மவ, �ாட்ன் பு்மவ என ்பல வர்ணங்�ளில் 
இ்றக்குமதி க்சய்�ப்படடுள்ளன.

ஆ�்வ, இவ்வோண்டு தீபோவளிப பண்டிம�ம� 
அமனவரும் தத்தம் குடும்பத்தினருடன் ஒறறுமம�ோ� 
மகிழ்சசியுடன்  க�ோண்டோடு்வோம்.

இந்தி�ர்�ளின் ்பாரம்்பரி� ்பல�ாரங்�மளப ்ப்த்தில் 
�ாணலாம்.
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ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

ADUN No Tel/ No Faks
N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Abidin Ismail (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115
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VICTORY at the recent state-lev-
el National Day Parade (Uniform 
Movement) marching competi-

tion has motivated SJK (C) Min Sin to 
aim for more accolades.

Upon joining the parade, the 
school’s Tunas Kadet Remaja Seko-
lah (TKRS) members, teachers and 
parents had not anticipated such an 
achievement.

Comprising 93 pupils, seven par-
ents, the headmaster and the teach-
er-in-charge, SJK (C) Min Sin’s TKRS 
overcame several challenges to claim 
the top spot at the end of the day. 

Established in 2017 with only a 
handful of students, the TKRS has 
grown into a prominent uniform move-
ment at the school in Bukit Jambul. 

Under the guidance of teacher-in-
charge Ang Aik Fung, the group has 
transformed and garnered numerous 
accolades over the years.

“We did not expect to emerge 
champions, especially when we were 
up against stiff competition from other 
secondary schools in the state.

"Our perseverance, persistence, 

and discipline were key factors in our 
success. All the young heroes and 
heroines were the pillars of this accom-
plishment. We couldn't have achieved 
this without their sacrifices and the un-
wavering support of their parents," Ang 
said during an interview at the school.

Reflecting on the recipe for their suc-
cess, Ang said he had faith in his entire 
platoon and encouraged them to give 
their best during the competition.

“I didn’t put any pressure on them; 
instead, I motivated them and ensured 
their formation was executed effec-

tively. I sincerely thank the headmas-
ter, parents and everyone who has 
supported us along the way,” he said.

Ang praised his team for their deter-
mination, highlighting the strong men-
tality of the TKRS members.

He shared that their marching rou-
tine was held frequently, especially 
when a marching competition was 
around the corner.

He added that the team had held 
frequent marching drills, especially in 
the lead-up to the competition. 

"This required discipline and grit 
from everyone," he said.

Looking ahead, Ang hopes that his 
team members will be selected to 
compete in a national marching com-
petition in Melaka this November, al-
though the final decision will rest with 
the competition’s panellists.

One of the students, Olive Ngui Xin 
Ying, 11, was excited over the win 
during the National Day Parade, espe-

cially since they were up against other 
more established secondary schools.

"We have come a long way, espe-
cially believing in ourselves, and I am 
immensely proud of myself, my team 
mates, and special gratitude to my 
parents and the guidance of Mr Ang.

"I hope to participate in other pa-
rades if given a chance again in the 
future," she said.

Meanwhile, Kingsley Ong Khim 
Peng, 11, said he was fairly confident 
about the chances of emerging as the 
overall champions in the parade.

"However, we were not complacent, 
but continued with our best efforts 
during the parade.

"I hope we can enter the national-
level parade competition," he said.

Also present during the interview 
were Parent-Teacher Association (PTA) 
chairman Lee Zheng Yong, headmas-
ter Lim Yin Chao, and parent represen-
tative Joey Wong.

Marching to greater heights

Ang (right) posing for a photograph with some of the TKRS platoon members after 
receiving their award. Also present during the prize-giving ceremony are Yang di-
Pertua Negeri Tun Ahmad Fuzi Abdul Razak (third from left), and Chief Minister 
Chow Kon Yeow.

The platoon on their award-winning march at the National Day Parade.

The TKRS team posing with their trophy with Ang (eighth from right), Wong (eighth from left) and Lim (centre).
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FURTHER insights into 
Malaysia’s history will 
hopefully be unearthed 

when two research teams 
undertake Phase Four of the 
excavation at the Bukit Cho-
ras archaeological site in Yan, 
Kedah.

The research teams consist 
of one each from the Universiti 
Sains Malaysia’s Global Archae-
ology Research Centre (USM-
PPAG) and the National Heritage 
Department.

Speaking to Buletin Mutiara 
recently, USM-PPAG researcher 
Dr Nasha Rodziadi Khaw said 
the Phase Four excavation is ex-
pected to resume next year. 

Leading the research team, 
he added this phase would in-
clude a collaboration with the 
National Heritage Department.

“We anticipate starting the 
excavation works in the second 
quarter of next year.

“This phase is crucial for un-
covering new artifacts and fur-
thering our understanding of the 
site,” Nasha said.

He expressed gratitude for 
the support received from the 
federal government, the Kedah 
government, and various corpo-
rate bodies for their funding con-
tributions.

The USM-PPAG team will com-
prise 15 members, including 
lecturers, science officers, tech-
nical staff and students.

Nasha elaborated on the 
project’s history, noting that re-
search at Bukit Choras began in 
2017.

“From 2017 to 2020, we 
focused solely on geophysical 
surveys to detect buried arti-
facts. These surveys indicated 
significant findings even before 

the excavation began,” he said.
Phase One of the excavation 

commenced in September last 
year, Nasha added, revealing a 
Buddhist temple structure dat-
ing back approximately 1,200 
years.

“This phase also uncovered 
two well-preserved life-sized 
stucco statues with architectural 
similarities to artifacts from the 
ancient Srivijaya Kingdom found 
in Sumatra and West Java.

“Phase Two, which began in 
February this year, extended 
the excavation to the north and 
south of the site.

“Meanwhile, the third phase, 
conducted between April and 
May, unearthed a near-com-
plete life-sized Buddha figure in 
a meditative pose, about 1.5 
metres tall. This phase also re-
vealed Sanskrit inscriptions and 
other relics.

“The artifacts have been 

transported to the USM-PPAG 
laboratory for detailed conser-
vation and analysis. There is 
still much to explore at Bukit 
Choras.

“These discoveries will pro-
vide valuable insights which en-
able us to review the historical 
narratives written by Western 
historians,” Nasha concluded.

THE Penang International 
Dragon Boat Regatta is set to 
make an explosive return this 
year at the Teluk Bahang Dam 
from Nov 23 to 24.

Celebrating its 45th anni-
versary, the event is generat-
ing heightened anticipation, 
coinciding with the Year of 
Dragon and the 50th anniver-
sary of Malaysia-China diplo-
matic relations. 

This milestone is set to make 
this year’s regatta a unique and 
meaningful affair.

Given the shared diplomatic 
relations that were formed five 
decades ago, this year’s pro-
gramme will see collaboration 
with the Consulate General of 
the People’s Republic of China 
and the Hong Kong Economic 
and Trade Office (HKETO).

State Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Wong Hon Wai described this 
year’s dragon boat event as a 
timely one to celebrate the spe-

cial friendship with China, re-
flecting the deep and enduring 
ties between the two nations.

“We are also delighted to 
collaborate with the Hong Kong 
Economic and Trade Office as 
this partnership is aimed at 
encouraging more teams from 
Hong Kong to join the festi-
val, further enriching the event 
with diverse participation and 
strengthening regional ties.

“This milestone anniversary 
is a testament to the festival’s 
enduring legacy and its impor-
tance in promoting cultural heri-
tage and unity,” Wong said in 
his speech during a media con-
ference in Komtar recently. 

This year, Wong said the state 
looks forward to welcoming 
teams from countries like China, 
Australia, the Netherlands, Ja-
pan, Singapore, Indonesia, Ma-
laysia and many others.

Given that the event will 
be held during the monsoon 
season in November, Wong 

mentioned that the chances 
of a low water level scenario 
at the Teluk Bahang Dam are 
quite unlikely.

However, the Penang govern-
ment is working on a contingen-
cy plan to prevent any potential 
drop in the dam’s water level.

Ding Qiao, the acting consul-
general of the People’s Repub-
lic of China in Penang, hoped 
for deeper cooperation between 
Penang and China, with in-
creased participation from both 
regions in future events.

“We need to hold fondly to 
this friendship that was forged 
some five decades ago. Mov-
ing forward, we hope to receive 
wider participation from the 
two nations, especially in such 
heritage and culturally-driven 
events,” she said.

Also present during the me-
dia conference was the Hong 
Kong Economic and Trade Of-
fice (Jakarta) assistant director 
Jackson Chan.

Roaring return for Dragon Boat Regatta 

TO empower senior citizens with 
digital literacy, Penang Island 
City Council (MBPP) organised 
a digital literacy workshop re-
cently.

The one-day workshop was 
held at the Penang Digital Li-
brary in Jalan Masjid Negeri.

MBPP mayor Datuk A. Rajen-
dran said a total of 80 senior 
citizens attended the workshop.

He added the objective of 
this programme is to bridge the 
digital divide and improve digital 
literacy among senior citizens.

“We want to help them in their 
daily lives by enhancing their 
knowledge of digital literacy.

“We understand that digital 
literacy is not just a skill but a 
fundamental necessity in the 
21st century.

“Thus, we need to ensure that 
these senior citizens will not be 
left out and have the opportunity 
to embrace the digital age.

“Through this workshop, we 
provide our seniors with op-
portunities to connect with the 
digital world,” Rajendran said in 
his speech before Penang Local 
Government, Town and Country 
Planning Committee chairman 
Jason H’ng Mooi Lye officiated 
the workshop.

Also present was MBPP sec-
retary Cheong Chee Hong.

H’ng commended MBPP for 
organising this beneficial pro-
gramme.

“I was also informed that 
participants in this workshop 
will learn more about how to uti-
lise the MBPP app’s Pearl-One 
Touch using a smartphone and 
also how to avoid digital scams 
in this modern age.

“Thus, I hope this workshop 
will improve our seniors’ digital 
skills and equip them with the 
necessary knowledge in this 
digital era,” he said.

Digital literacy workshop for 
senior citizens

Digging deeper into our history

Nasha showing pictures of some 
of the relics on his laptop.

Wong (seated, centre), Ding Qiao (seated, third from left) and Chan (seated, third from right) with 
organising committee and other sponsors and partners. 

Some of the seniors who joined the programme.
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TO meet the needs of the 
state’s aging population, 
the Penang Island City 

Council (MBPP) has entered 
into an agreement to promote 
Penang as an Age-Friendly City 
with Asia Trade Exposition (ATE) 
in the upcoming Malaysia 50+ 
Expo 2024 programme from Oct 
26 to 27.

Set to take place at the Setia 
SPICE Convention Centre, the 
programme will feature a diverse 
range of exhibitors and experts 
promoting services and facilities 
for retirement purposes.

MBPP secretary Cheong 
Chee Hong described the ex-
po as a timely programme to 
provide choices for the elderly 
population in Penang as they 
approach retirement.

“I am honoured that MBPP 
will be collaborating with ATE in 
this expo, and I understand the 
main objective of this expo is to 
create a platform to meet the 
needs of the aging population in 
Penang.

“This expo also meets the 
needs of our domain for the Age-
Friendly City and today’s event 
highlights our support to provide 
the best of services for the rel-
evant age groups in Penang.

“I hope this collaboration will 
be a great success, and that it 
will benefit the ageing society 
in Penang by allowing them to 
live confidently,” Cheong said 
in his speech during the agree-
ment signing ceremony at the 
Setia SPICE Convention Centre 
recently.

The agreement, signed by 
Cheong and ATE managing direc-

tor Selina Goh, was witnessed 
by industry experts from Penang 
and as far as Kuala Lumpur.

In a related development, 
Cheong also shared that Pen-
ang was officially declared an 
Age-Friendly City after MBPP be-
came a member of the Global 
Network for Age-Friendly Cities 
and Communities on July 28, 
2023.

Goh said the expo is more 
than just an event; it is a timely 
response to the evolving needs 
of the aging population.

“As Malaysia transitions into 
an aging nation, the need for 

comprehensive retirement plan-
ning and lifestyle solutions be-
come increasingly critical.

“By bringing together a di-
verse range of exhibitors, ex-
perts and resources, we aim 
to equip individuals with the 
knowledge and tools they need 
to plan for their future and enjoy 
a fulfilling retirement.

“This expo is your ultimate 

guide to navigating this new 
chapter in life, empowering the 
mature citizens of Penang to 
embrace their golden years with 
confidence and purpose,” she 
said in her speech.

Also present during the event 
was Penang Convention and 
Exhibition Bureau (PCEB) chief 
executive officer Ashwin Gunas-
ekeran.

FOR Wan Nur Adlina Wan Halim, 
energy systems and tackling 
complex problems have always 
held a special challenge.

In Form Four, Wan Nur Adli-
na Wan Halim stood out as the 
only student from her class to 
compete in the International 
Sustainable World (Energy, En-
gineering & Environment) Proj-
ect in Texas.

Her innovative proposal for a 
floating flywheel power genera-
tor earned her a bronze medal.

“Seeing how energy systems 
work has always been a passion 
of mine. Winning bronze at that 
competition gave me a huge 
confidence boost and solidi-
fied my decision to pursue this 
path,” Wan Nur Adlina, now 24, 
shared in a recent Buletin Muti-
ara interview.

Her journey continued with 
stellar results: 7A+ and 2A in 
her SPM exams, followed by 
3A* in Physics, Chemistry, and 
Mathematics at A-Level.

“I knew I wanted to study 
Electrical and Electronics En-
gineering (EEE), so I applied to 
several top universities, includ-
ing the University of Manchester, 
the University of Edinburgh, and 
University College London.

“I ended up completing both 
my Bachelor’s and Master’s de-
grees at the University of Man-

chester,” she said.
Wan Nur Adlina graduated as 

one of the Top Three students in 
her cohort, achieving a CGPA of 
82.3/100. 

The other top graduates were 
also Malaysians – Muhammad 
Nazmi Mohd Ropi and Moha-
mad Mukhzuhayr Mohd Rashid.

Despite EEE’s traditionally 
male-dominated nature, Wan Nur 
Adlina did not feel out of place.

“There were only six women 
in my Master’s cohort of over 30 
students, but I never felt margin-
alised.

“For me, success comes from 

staying focused and working 
hard. As long as I give my best, 
I will have no regrets,” she said.

She emphasised that group 
studies and practising past exam 
papers were key to her success.

Looking to the future, Wan 
Nur Adlina is eager to give back 
to her home state of Penang.

“Many people choose to work 
abroad, but I want to return 
home. There is nothing like being 
with my family and contributing 
to my community and country.

“I have applied to several 
companies in Penang and Kuala 
Lumpur,” she said.

Towards age-friendly city
Cheong (sixth from right), Goh (sixth from left), Ashwin (third from left) and MBPP Town Planning and Development director Mohd Bashir 
Sulaiman (right) after the signing ceremony. With them are other state representatives and stakeholders. 

Wan Nur Adlina shines in EEE 

Wan Nur Adlina pictured in front  of the University of 
Manchester.

INTERNATIONAL flights to Pen-
ang have shown a marked in-
crease in the first half of this 
year compared to the same pe-
riod last year.

“In the first half of 2023 we 
had 255 international flights 
into Penang, but this year the 
number increased to 299, re-
flecting a growth of 17.25%,” 
state Tourism and Creative 
Economy Committee chairman 
Wong Hon Wai said.

“Currently, Penang has di-
rect flights to 17 international 
cities, including Guangzhou, 
Xiamen, Hong Kong, Dubai, 
Singapore, Bangkok, Phuket, 
Medan, Jakarta, Surabaya, 
Banda Aceh, Taipei, Ho Chi 
Minh City, Shanghai, Shen-
zhen, Haikou (charter), and 
Chongqing (charter).

“More direct flights will be 
added throughout the year,” 
Wong, who is also the Paya Ter-
ubong assemblyman, told the 
media after the launching cer-
emony of the Multilingual Pen-
ang Travel Brochures recently.

The brochures are now avail-
able for visitors and travellers 
to Penang, making it easier for 
them to explore the state’s at-
tractions.

They come in 14 languages, 
namely English, Malay, Tamil, 
simplified Chinese, traditional 
Chinese, Arabic, Indonesian, 
Japanese, Korean, Thai, Viet-
namese, German, French and 
Spanish.

Wong said with Penang be-

coming a more popular tourist 
destination, the state is work-
ing hard to improve visitor ex-
perience.

“While Penangites are 
known for their linguistic versa-
tility, these multilingual promo-
tional materials will showcase 
the cultural diversity and inclu-
sivity of Penang.

“These practical and user-
friendly brochures cover all 
aspects of Penang island and 
Seberang Perai, offering itin-
eraries, highlighting Penang’s 
iconic attractions, and provid-
ing comprehensive information 
for visitors.

“This initiative will make 
visitors from different linguis-
tic backgrounds feel truly 
welcome,” Wong said in his 
speech.

Wong also highlighted that 
in Penang, it is common to see 
Malays and Indians conversing 
fluently in Mandarin or Hokkien 
with the Chinese community, 
while Chinese locals frequently 
exchange greetings in Bahasa 
Malaysia and basic Tamil with 
other communities.

He affirmed that these inter-
actions reflect the harmonious 
coexistence of diverse cultures.

“For tourism industry play-
ers, these brochures are valu-
able tools for engaging with in-
ternational tourists,” he added.

The link to the softcopy of 
the brochures can be accessed 
at https://mypenang.gov.my/
downloads/?lg=en.

Penang sees 17% increase 
in international flights
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导李佳盈
摄影Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi

走 进 位 于 槟 岛 调 和 路 的
合心流空手道馆，迎面而来
的是强劲的吆喝声，一拳一
脚，虎虎生风，尽显空手道
拼博忍耐奋斗的精神。

宋展正、林凯翔和余明齐
便是其中的佼佼者。他们在
上个月的砂拉越马运会上，
力压群雄，夺得空手道套拳
男子团体赛冠军，而宋展正
也在个人赛中，为槟州蝉联
金牌。

三人接受《珍珠快讯》访
问时异口同声地表示，由于
马运会年龄限制，砂马运会
已是他们最后一次参赛，在
兼顾学业与运动情况下，他
们全力以赴。

“上届冲金失利，此次如愿
以偿夺金，终于能放下心中
大石，这不仅是对自己努力
的最好回报，也为我们马运
会征途画下美好句点。”

为应对马运会，他们数月
前开始筹备，宋展正说，在

套拳团体赛方面，除发挥好
自身竞技水平外，团队的凝
聚力和默契至关重要。

“每个人都有各自的个性和
特质，需有一个人扮演领导
的角色，尤其在马运会这般
重要的赛事，我们更需以强
而稳定的状态迎战。”

不过，这种默契并非一蹴
而成，而是源自长期的训练
与合作。他们都是在7岁或8
岁接触空手道，随后到合心
流空手道馆一起训练。

目前他们都在拉曼理工大
学就读，每天上课后都会到
道馆报到，每次训练约3个小
时，只为在赛场上取得优异
成 绩 ， 不留遗憾。

随着马运会落幕，他们马
不停蹄地到北大参加全国大
专院校运动会（SUKIPT），
成功在空手道套拳男子团体
赛扬威，为校争光。

训练之余需兼顾学业进程
并不容易，林凯翔认为，最
重要的是坚持到底，不轻言
放弃。

“运动员的黄金时期有限，
我们只能尽力在学业与运动
两不误，努力不懈。如果有
机会，当然是希望能站上更
高舞台，再创佳绩。 ”

展现空手道拼博忍耐奋斗精神

宋展正林凯翔
余明齐马运会打下金牌

合心流空手道馆三雄（左至右）宋展正、余明齐与林凯翔劲道
十足。

余芊谕、方若娉、陈康姿、余施芹组成的队伍在空手道
女子套拳团体摘银。

合心流空手道馆教练林莉莉 
（右3）和涂智薏（左
3）与徒弟们合影。

余氏兄妹夺牌传佳话
余氏兄妹同日竞技，分别

在空手道套拳项目金牌及银
牌，成为本届马运会的一段
佳话。

余明齐笑言，这应该是兄
妹俩首次一起搭飞机参赛，
俩人都互相为对方感紧张，
但同时也会为对方加油助打
气，希望获得好成绩。

由 其 妹 妹 余 芊 谕 、 方 若
娉、陈康姿、余施芹组成的
队伍是在空手道女子套拳团
体摘银。

“妹妹之前有点不舒服，必
须在家休息，直到我们要启
程时才逐渐康复，没有摘金
有些可惜，但看到她全力以
赴，我为她感到骄傲。”

他7岁时在学校课外活动
中接触空手道，之后教练发
现其潜力，推动他在空手道
之路越走越远，而其坚持和
热爱也深深影响了妹妹。

“空手道不仅是运动，也
让我培养自律、尊重他人和
合理安排计划的能力，相信
这些品质将在未来的社会生
活 中 ， 使 我 受 益 匪
浅。”

余芊谕视兄长为榜样
在 余 芊 谕 眼 中 ， 哥 哥 就

是她在空手道之路上的好榜
样。

由于自小看到哥哥学习空
手道，使她对空手道产生了
浓厚的兴趣，因此在6岁或7
岁时，她也追随了哥哥的脚
步，开始接触空手道。

首次亮相马运会，哥哥的
陪伴让她倍感开心，更令其
欣喜的是，成功在首秀中夺
牌，看到哥哥拿到金牌，也
让她与有荣焉之感。

“一开始还蛮紧张的，但是
踏上赛场后，就全神贯注于
发挥最佳表现，虽然这次有
些遗憾未能金榜题名，但我
相信下次会打得更好。”

目 前 还 在 就 读 中 五 的 她
说，空手道教会她自律和尊
重他人。她每周都去道场训
练，并希望未来能够赢得自
己梦寐以求的金牌。

余氏兄妹明
齐与芊谕各
获金牌与银
牌，令人激
赏。


